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„Již počtvrté za sebou jsme se umístili mezi stovkou nejvýznamnějších
firem České republiky v žebříčku CZECH TOP 100. Jako první a zatím
jediná firma v Moravskoslezském kraji jsme získali ocenění
STAVBA ROKU 2003 v ČR. Jsme držiteli ocenění FASÁDA ROKU 2003.“

Říká ve svém úvodním slově předseda Správní rady TCHAS, spol. s r.o.
Ing. Václav Daněk
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Vá�ené studentky, vá�ení studenti,

øada z Vás mìla mo�nost zaèátkem bøezna tohoto roku
nav�tívit v rámci akce �Symbióza 2004� stánek skupiny TCHAS,
kde jsme Vám, kromì prezentace na�ich podnikatelských aktivit,
nabízeli mo�nosti navázání kontaktù formou nabídky témat
diplomových prací, odborné praxe, letních brigád nebo a to
pøedev�ím Va�eho pøímého uplatnìní po ukonèení studia.

 Dovolte mi, abych vyu�il i této mo�nosti ke krátkému
pøedstavení spoleènosti TCHAS, spol. s r.o. a kapitálovì
propojených firem, které spolu s mateøskou spoleèností

TCHAS, spol. s r.o. tvoøí skupinu TCHAS. Ta vznikla postupnì od roku 1991 a dnes pøedstavuje
nejvìt�í stavební subjekt s ryze èeským kapitálem v Èeské republice a zároveò nejvìt�í stavební
uskupení se sídlem v Moravskoslezském kraji.

Ji� poètvrté za sebou jsme se umístili mezi stovkou nejvýznamnìj�ích firem v �ebøíèku
CZECH TOP 100, který je renomovaným hodnocením firem v Èeské republice. Navíc jsme
poprvé v historii spoleènosti získali ocenìní �Stavba roku 2003 v Èeské republice� za
rekonstrukci administrativní budovy Severomoravské plynárenské, a.s., a to jako první a zatím
jediná firma v Moravskoslezském kraji. S potì�ením mohu konstatovat, �e jsme obstáli i pøi
rùzných jiných presti�ních hodnoceních, která byla vyhla�ována. Doslova pøed nìkolika dny
jsme obdr�eli i presti�ní ocenìní �Fasáda roku 2003� za nové prùèelí a fasádu budovy
Ministerstva �ivotního prostøedí v Praze.

Z hlediska stavebních aktivit jsou souèástí skupiny firmy TCHAS, spol. s r.o., zabývající se
zejména dopravními stavbami, Ingstav Ostrava,a.s. a Ingstav Brno, a.s., tedy spoleènosti
realizující prioritnì podzemní, ekologické èi vodohospodáøské stavby a UNIPS Ostrava,a.s., která
je specialistou na pozemní stavby, a to zejména pro zdravotnictví, obèanskou a sociální sféru.

Díky více ne� 50-ti letým zku�enostem a referencím jednotlivých stavebních subjektù skupiny
TCHAS se nám daøí úspì�nì pùsobit nejen v Èeské republice, stavìt pro státní a municipální
sféru, ale v posledních letech zaznamenáváme výrazné úspìchy u staveb pro privátní investory,
jak tuzemské, tak zahranièní.

Kdy� hovoøím o úspì�ích pro privátní zahranièní investory musím zmínit minimálnì dvì
významné stavby z poslední doby. Pro RWE Gas jsme rekonstruovali správní budovu
Severomoravské plynárenské,a.s., která loni obdr�ela ji� zmínìného �stavebního Oskara�, tedy
ocenìní Stavba roku 2003 v Èeské republice. Za druhý výrazný úspìch pova�ujeme v bøeznu
leto�ního roku dokonèenou stavbu nového nejvìt�ího závodu na zpracování døeva v ÈR � Pily
Paskov. Tento závod vyrostl na zelené louce za pouhých 9 mìsícù a dle zástupcù investora,
rakouské firmy Mayer Melnhof, se stal nejrychleji postavenou pilou v Evropì.

Pokud zmiòuji úspì�nì dokonèené stavby pro privátní investory, nemohu opomenout zvýraznit
alespoò jednu pro municipálního investora, a to �Rekonstrukci a modernizaci ÈEZ ARÉNY�.
Zde si dovolím konstatovat, �e tato stavba, její� prvotní zatì�kávací zkou�kou byl famózní
koncert José Carrerase a následnì utkání dvou skupin MS v ledním hokeji 2004, je výraznou
referencí skupiny TCHAS a souèasnì dnes velmi moderním sportovním a kulturním stánkem pro
celý ostravský region.

V souèasné dobì navíc realizujeme zakázky, které lze v historii skupiny TCHAS rovnì� pova�ovat
za ojedinìlé � mám na mysli napøíklad stavby spolufinancované ze strukturálních fondù
Evropské unie, jakými jsou stavby kolektoru a kanalizaèních sbìraèù v Ostravì pøesahující
kontrahovanou jednu miliardu Kè nebo v oblasti velkých ekologických staveb �Sanaci ekologických
�kod v prostoru staré amalgámové elektrolýzy v areálu spoleènosti SPOLANA a.s.�, která bude
postupnì realizována a� do roku 2011.

Na�e, a to zejména stavební aktivity rozvíjíme i do Polska a na Slovensko, uplatòujeme vyspìlé
stavební technologie. Spolu se �védskými odborníky provádíme úpravy kanalizaèních øadù
metodou INPIPE, vyu�íváme moderní technologie k výstavbì podzemních stavebních dìl �
kolektorù a kanalizaèních sbìraèù. Jsme výhradními zástupci �pièkového rakouského
nátìrového systému pro ÈR, Slovensko a Polsko.

Pro ve�keré tyto a dal�í rozvíjející se aktivity uvítáme nové, mladé odborníky � obchodníky,
stavební specialisty. Nabízíme vyu�ívání �pièkového hardwarového a softwarového vybavení,
mo�nosti a schopnosti informaèního systému SAP, který je aplikován ve v�ech stavebních
subjektech skupiny. Velmi aktivnì zdokonalujeme a roz�iøujeme systém vzdìlávání a odborného
rozvoje zamìstnancù.

Mám tedy zato, �e máme skuteènì co nabídnout.

Vá�ení studenti, TCHAS v�dy stavìl na kvalitních, kvalifikovaných a schopných lidech. Proto
se dnes obracím k Vám, jako nastupující mladé generaci. Velmi rádi roz�íøíme kolektiv na�ich
zamìstnancù o ty z Vás, kteøí máte schopnosti a ambice podílet se na rozvoji ryze èeské firmy.

Ing. Václav Danìk
pøedseda Správní rady TCHAS, spol. s r.o.
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Pøesnì v 10,00 hodin za znìní slavnost-
ních akademických fanfár v podání èlenù
Dechové harmonie Janáèkovy konzervatoøe
v Ostravì vy�li èlenové VR V�B-TUO,
v�ichni odìni ve slavnostních talárech, na
pódium Domu kultury.

Po uvítání promotorem prorektorem pro
vìdu,výzkum a zahranièní spolupráci na
VV doc. Dr. Ing. Vladimírem Kebem, pøed-
nesl rektor prof. Ing. Tomá� Èermák, CSc.
svùj slavnostní projev.

Následujícím bodem programu bylo pøe-
dání medailí Georgia Agricoly, na jejich�
udìlení byli navr�eni a Vìdeckou radou
V�B-Technické univerzity Ostrava schvá-
leni:

prof. Ing. Jiøí Kern, CSc.

prof. Ing. Boris Sommer, CSc.
(in memoriam)

U pøíle�itosti 80. narozenin byla pøedána
pamìtní medaile V�B-TU Ostrava
Ing. Vlastimilu Luke�ovi, CSc. na základì
návrhu za jeho dlouholetou pedagogickou
èinnosti a výsledky ve vìdì a výzkumu.

Poté pøedstavil prorektor pro studium
prof. Ing. Petr Noskieviè, CSc. novì jme-
nované docenty, kterým byl pøedán jmeno-
vací dekret, konkrétnì byli jmenováni:

Dr. Ing. Bøetislav Janovský
Ing. Leopold Hrabovský, Ph.D.
Dr. Ing. Ladislav Kováø
Ing. Jaromír Vítek, CSc.
RNDr. Josef Malík, CSc.
RNDr. Petr �aloun, Ph.D.
RNDr. Jana Mazalová, CSc.
Ing. Petr �ùrek, CSc.
Ing. Jiøí Cienciala, CSc.
Ing. Zuzana Kleèková, CSc.

Dále byli na pódium pozváni ní�e uvede-
ní absolventi doktorského studia, aby
z rukou rektora V�B-TUO slavnostnì pøe-
vzali diplom:

Fakulta bezpečnostního
inženýrství

Ing. Libor Ivánek
Ing. Petr Folwarczny
Ing. Marie Sedláèková

Ekonomická fakulta
Ing. Robert Arendacký

Oslavy „Dne učitelů“ na VŠB-TUO
U příležitosti Dne učitelů pořádá
VŠB-Technická univerzita Ostrava
již tradičně slavnostní zasedání
Vědecké rady VŠB-TUO. To posled-
ní se konalo 26. března 2004
v Domě kultury města Ostravy.

Ing. Jarmila Èièmancová
Ing. Pavel Halamíèek
Ing. Miroslava Heczková
Ing. Magdalena Chmelaøová
Ing. Hana Janáèková
Ing. Blanka Mlèáková
Dipl. Oec. Harald Möbus
Mgr. Marie Müllerová
Ing. Miroslav Nakládal
Ing. Martina Novotná
Ing. Pavlína Oborná
Ing. Martin Sankot
Ing. Svatopluk Slovák

Fakulta strojní
Ing. Karel Borovec
Ing. Roman Hradil
Ing. Jiøí Jano�ec
Ing. Tomá� Karásek
Ing. Jiøí Mochel
Ing. Norbert Pomp
Ing. Ivo Rubáè
Ing. Jan Szweda

Fakulta elektrotechniky a
informatiky

RNDr. Daniela Ïuráková
Ing. Petr Korviny
Ing. Jiøí Kotzian
Ing. Martin Kuchaø
Ing. Jiøí Kupczyn
Ing. Dalibor Luká�
Ing. Tomá� Novák
Ing. �tìpán O�ana
Ing. Ladislav Rudolf
Ing. Libor �tìpanec
Ing. Ivo Ullman

Hornicko-geologická fakulta
Ing. Petr Bárta
Ing. Stanislav Benada
Ing. Jan Jelínek
Ing. Vìra Sedláèková
Ing. Tomá� Sezima
RNDr. Radmila Sousedíková
Ing. Jaromír �kola
Ing. Vojtìch Václavík
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Taláry absolventů
VŠB-TU Ostrava

Promoce je slavnostní
akt zavr�ující absolvo-
vání studijních progra-
mù, pøi nìm� absolventi
z rukou dìkana fakulty za
pøítomnosti jeho magnifi-
cence rektora a èlenù vìdec-
ké rady fakulty pøevezmou
bakaláøský nebo in�enýrský di-
plom poté, co polo�ením ruky na insignii uni-
verzity slo�ili slib. Dùstojnost tohoto slavnost-
ního aktu je umocnìna akademickou atmo-
sférou navozenou úèastí akademických funk-
cionáøù v talárech s øetìzy, které zvýrazòují
jejich pravomoci a odpovìdnost.

Vá�ení budoucí absolventi na�í univerzi-
ty, pøedstavujeme Vám nový talár pro ab-
solventy studijních programù na V�B-TU
Ostrava, ve kterém budete mít pøíle�itost
pro�ít slavnostní  chvíle promoce jako èle-
nové akademické obce V�B-TU Ostrava.
Talár si mù�ete prohlédnout v galerii rekto-
rù v 1. patøe budovy A. Vìøím, �e rádi pøi-
vítáte návrh vedení univerzity na roz�íøení
tradice pou�ívání talárù i na promující absol-
venty a tyto chvíle, stejnì jako fotografie
s tímto symbolem pøíslu�nosti k Va�í alma
mater, budou pro Vás cennou vzpomínkou
na léta strávená na V�B-TU Ostrava.

Prof. Ing. Petr Noskieviè, CSc.
Prorektor pro studium

Fakulta metalurgie a
materiálového inženýrství

Ing. Libor Èerný
Mgr. Ivan Koutník
Ing. Lucie Obalová
Ing. Jaroslav Pindor
Ing. Vìra �ugárková

Po dìkovném projevu, který pøednesl zá-
stupce docentù a doktorù Ing. Jan Szweda,
Ph.D. byli ocenìni ètyøi studenti Hornic-
ko-geologické fakulty za opakované mno-
honásobné dárcovství krve, kterým byly
pøedány vìcné dárky.

S 10 odbìry krve to byli studenti Tomá�
Èervenka a Stanislav �plíchal. S 20 odbì-
ry krve pak studenti Michal Staník a Petr
Janík, kterým bylo touto formou podìko-
váno za jejich pøíkladný èin.

Závìrem slavnostního zasedání podìko-
val promotor prorektor doc. Dr. Ing. Vla-
dimír Kebo Dechové harmonii Janáèkovy
konzervatoøe v Ostravì pod vedením sl.
Lucie Mo�né za hudební doprovod a v�em
pøítomným za úèast a ukonèil slavnostní
zasedání Vìdecké rady V�B-TU Ostrava.

Ing. �árka Vilamová, Ph.D.
Tajemnice rektora
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Na støedu 5. kvìtna 2004 pøipadl svátek
studentù, který se tì�í velké oblibì a letos
tomu nebylo jinak. Po pùl jedenácté se stu-
denti se�li u kruhového objezdu na Hlavní
tøídì v Porubì, odkud ka�doroènì vychází
majálesový prùvod masek. Po jedenácté ho-
dinì se slavnostní prùvod vydal Hlavní tøí-
dou smìrem k areálu �koly a dále ke kole-
jím.

Nový král Majálesu se spoleènì s rekto-
rem V�B � TU Ostrava prof. Ing. Tomá-
�em Èermákem, CSc. a prorektorkou pro
strategii a rozvoj doc. Dr. Ing. Renátou
Hótovou vezl v  koèáru ta�ený dvìma hnì-
dáky.

Prùvod v doprovodu ma�oretek a decho-
vé hudby dorazil do areálu kolejí po po-
ledni. Pøed studenty pøedstoupili èestní
hosté Majálesu: hejtman Moravskoslezské-
ho kraje Ing. Ev�en To�enovský, rektor
prof. Ing. Tomá� Èermák, CSc., prorektor-
ka pro strategii a rozvoj doc. Dr. Ing. Re-
náta Hótová, jako odstupující královna
Majálesu, námìstek primátora statutárního
mìsta Ostrava Ing. Vít Ruprich a tajemni-
ce rektora Ing. �árka Vilamová, Ph.D. Le-
to�ní roèník byl v mezinárodním duchu,
nebo� nejen, �e hlavní skupina pocházela

V areálu kolejí VŠB–TU Ostrava proběhla jedna z největších studentských
akcí Moravskoslezského kraje.

ze sousedního Slovenska, ale také nás na-
v�tívila portugalská velvyslankynì Ana
Martinho, která obdr�ela cenu za nejrych-
lej�ího diplomata z EU, který k nám pøijel
po roz�íøení Evropské unie. Odstupující
královna svou korunu pøedala námìstku
Ing. Vítu Ruprichovi, který pronesl øeè ke
studentùm.

Dùle�itým bodem programu, který násle-
doval po korunovaci, bylo vyhlá�ení nej-
lep�í masky. Ka�doroènì mìla porota slo-
�ená ze zástupcù Studentské komory AS
V�B � TU Ostrava nelehký úkol, nebo� rok
od roku jsou masky zajímavìj�í. Oèím od-
borné poroty neunikla maska cirkusu, kte-
rá pøevzala hlavní cenu. Tou byl zájezd do
Londýna, který vìnoval GTS international.
Cenu útìchy získala ojedinìlá maska krá-
vy Milky.

Skuteèné oslavy vypukly následovnì vy-
stoupením kapely TUT, na ní� navázala
skupina Aréna a kapela B.A.R.T.

V poledne se narozdíl od minulých let
rozeznìly tóny druhé scény, která majále-
sovou veselici obohatila o reprodukovanou
hudbu v okolí klubu Vrtule. Své umìní zde
pøedstavilo hned nìkolik místních DJ, je-
jich� výkon zaujal mnoho posluchaèù.

Hlavní program pokraèoval vystoupením
kapel: Burani z New Jersey, Narvan a Rob-
son. Hvìzdou veèera se stala hudební sku-
pina ze Slovenské republiky � Horký�e
Slí�e. Kulturnì a spoleèensky nároèný den
uzavøelo vystoupení Rock´n´ Roll Bandu
Marcela Woodmana s jeho nezapomenutel-
nými hity, které v�dy rozproudí krev
v �ilách v�em úèastníkùm akce.

Na parkovi�ti mezi Vìdeckotechnologic-
kým parkem a kolejemi se opìt se�lo pøi-
bli�nì 5000 studentù, aby pøivítali jaro po
svém. Oproti minulému roku bylo letos
pøekrásné poèasí. Hojná úèast studentù opìt
dokázala oblíbenost této akce, je� by se
nemohla uskuteènit bez významné podpo-
ry Vysoké �koly báòské � Technické uni-
verzity Ostrava, Kolejí a menz V�B � TU
Ostrava a sponzorù akce. Obzvlá�� bych
chtìl podìkovat panu rektoru prof. Ing.
Tomá�i Èermákovi, CSc., celému vedení
Kolejí a menz a týmu technikù pod vede-
ním paní Gavendové.

Za rok oslaví Stavovská unie studentù
V�B � TU Ostrava 15 let od zalo�ení a
k tomu probìhne ji� desátý Majáles, a pro-
to vìøím, �e se do budoucna máme na co
tì�it.

Jiøí Rotschedl
Viceprezident SUS

Foto: Josef Polák a Miroslav Zemánek
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Leto�ní akce se uskuteènila 25. bøezna
v prostorách Hotelu Imperial. Zástupci
Hornicko-geologické fakulty V�B-TUO
jsou tradiènì zváni vzhledem k dlouholeté
a prospì�né spolupráci s a.s. SmVaK Os-
trava pøi rozvoji studijního oboru Techno-
logie a hospodaøení s vodou a pøi umis�o-
vání absolventù tohoto oboru. Akciová spo-
leènost SmVaK Ostrava má ve struktuøe své
èinnosti pøedev�ím výrobu a distribuci pit-
né vody a odvádìní a èi�tìní odpadních
vod, kromì toho poskytuje øadu slu�eb
v oblasti vyhledávání poruch na vodovod-
ních sítích, zamìøování vedení, mìøicí a
regulaèní techniky a laboratorních èinnos-
tí, co� koresponduje s náplní studijního
oboru garantovaného HGF.

Leto�ní setkání se poprvé zúèastnil nový
strategický partner této nejvìt�í moravsko-
slezské vodárenské spoleènosti, a to privát-
ní èesko-slovenská finanèní a investièní
skupina Penta.

Skupina Penta v celém svém portfoliu
zamìstnává 15 000 pracovníkù, zejména ve
strojírenských podnicích. Objem aktiv celé
skupiny se pohybuje kolem 10 mld. Kè,
skupina Penta je hlavním konzultaèním
partnerem mezinárodní investièní banky
Credit Suisse First Boston (CSFB) pro re-
gion støední a východní Evropy.

Finanèní a investièní skupina Penta zalo-
�ila Nadáciu Penta s cílem rozvíjet aktivi-

� realizace kurzu �Základy ekonomie
v �urnalistické praxi� pro studenty Ka-
tedry �urnalistiky Univerzity Komenské-
ho v Bratislavì: skupina Penta poskytu-
je odborníky z pøíslu�ných oblastí a za-
bezpeèuje pro studenty potøebný studij-
ní materiál

� ocenìní nejlep�ím studentùm závìreèných
roèníkù: základním kritériem je vynikají-

ty orientované zejména do oblasti vzdìlá-
vání a �kolství, zdravotnictví a sportu.
V Èeské republice má Nadácia Penta or-
ganizaèní slo�ku Nadace Penta se sídlem
v Praze. Z vybraných projektù Nadácie
Penta v oblasti vzdìlávání lze uvést:
� generální sponzorství �koly pro mimo-

øádnì nadané dìti: jde o vybavení �koly
vhodnými uèebními pomùckami vèetnì
poèítaèù, výukových programù, uèebnic
atd.

Světový den vody
Rčení „Voda je život“ je natolik známé, že zní jako fráze, však pravdivé
a velmi významné. Na světě existují milióny lidí, kterým je odepřen
přístup k dostatečnému množství zdravotně nezávadné vody. Z těchto
důvodů byl vyhlášen Světový den vody, u jehož příležitosti každoročně
Severomoravské vodovody a kanalizace Ostrava, a.s. pořádají setkání
managementu společnosti a svého strategického partnera se starosty a
primátory měst a obcí Moravskoslezského kraje, zástupci vodohospo-
dářských orgánů, státní správy, vysokého školství a s dalšími hosty.

cí prùmìrný prospìch za celé studium,
výborné ovládání angliètiny nebo dal�í-
ho svìtového jazyka a splnìní alespoò
jedné z fakultativních podmínek, kterými
jsou publikace v oblasti pøedmìtu svého
studia, aktivita ve vìdecké práci, absol-
vování studijního pobytu, resp. úspìch
v mezinárodní soutì�i ve svém oboru.

Vrátíme-li se k uvedenému setkání u pøí-
le�itosti Dne vody, pak generální øeditel a.s.
SmVasK Ostrava pan doc. Dr. Ing. Miro-
slav Kyncl hovoøil pøedev�ím o dal�ím roz-
voji vodovodních a stokových sítí v sou-
ladu s ochranou a racionálním vyu�íváním
vodních zdrojù a o úkolech v této oblasti
po vstupu do EU.

Pøíjemným pøekvapením pro HGF bylo
pøevzetí od pøedsedy správní rady Nadace
Penta pana JUDr. Martina Kú�ika symbo-
lického �eku na 50 000 Kè vìnovaného na
rozvoj studijních oborù spojených s vod-
ním hospodáøstvím a �ivotním prostøedím.
Zároveò byla vyhlá�ena spoleèná cena Na-
dace Penta a a.s. SmVaK Ostrava o nejlep-
�ího studenta v oborech vodního hospodáø-
ství a �ivotního prostøedí Hornicko-geolo-
gické fakulty. U pøíle�itosti Svìtového dne
vody budou vybíráni tøi studenti uvedených
oborù s vynikajícími studijními výsledky,
kteøí obdr�í odmìnu 30 tis. Kè.

Prof. Ing. Jaroslav Dvoøáèek, CSc.
Dìkan HGF
Foto: archív

Dìkan HGF prof. Ing. Jaroslav Dvoøáèek, CSc. pøi pøevzetí symbolického �eku s pøedsedou
správní rady Nadace Penta JUDr. Martinem Kú�ikem

Dìkan HGF prof. Ing. Jaroslav Dvoøáèek, CSc.  v diskusi se èlenem pøedstavenstva SmVaK
Ostrava a.s. Ing. Jozefem Janovem
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Další pracovníci OKD dokončili na VŠB–TUO rekvalifikační
studium v oboru Hlubinné dobývání ložisek

Ve čtvrtek 25. března 2004 proběhlo na Hornicko–geologické fakultě
VŠB–TU Ostrava slavnostní vyřazení absolventů rekvalifikačního studia
oboru „Hlubinné dobývání ložisek“. Z rukou zástupce vedoucího institu-
tu prof. Ing. Václava Kryla, CSc. převzali osvědčení zaměstnanci důlních
o. z. společnosti OKD.

V pondělí 15. 3. 2004 proběhla volba nového prezidia
Stavovské unie studentů VŠB–TUO pro funkční období
1. 7. 2004–30. 6. 2007. Parlament SUS složený ze členů
Studentské komory AS a jednoho zástupce odstupujícího
prezidia měl velmi těžký úkol zvolit z těchto 12 přihlášených
kandidátů 6-ti členné prezidium:

Èlenové zku�ební komise (zleva): Ing. Ota Ney, doc. Ing. Vlastimil Hudeèek, CSc.,
doc. Ing. Petr �ùrek, CSc., prof. Ing. Vladimír Petro�, CSc. a pøedseda
komise prof. Ing. Václav Kryl, CSc.

Absolventi rekvalifikaèního studia pøi pøípitku po slavnostním vyøazení.
Jedná se o tyto absolventy (zleva): Ing. Václav Gvuzd (Dùl Lazy),
Ing. Marek Chodura (Dùl ÈSM), Ing. Martin Szturc (Dùl ÈSM),
Ing. Du�an Pazourek (Dùl Paskov) a Ing. Daniel Arvay (Dùl ÈSA)

Štafeta předána – nové prezidium SUS zvoleno

Na fotografii stojí zleva Zdenìk Elefant, Helena Krejèíøová,
Jan Zdráhal, Ing. Milan Stoch (dosavadní prezident SUS),
Jiøí Rotschedl, Jana Br��áková a Jiøí Guøan.

Tato forma studia je urèena absolventùm V�
nehornických oborù. Spokojenost byla
s pøístupem v�ech pìti studujících, kteøí studi-
um zahájili a také jej dokonèili, co� v minulosti
nebylo pravidlem. Dlouhodobá úzká spoluprá-
ce s KARBON INVESTEM nese své ovoce.

Studium bylo rozdìleno do tøí semestrù

podle uèebních plánù oboru Hornické in�e-
nýrství. Ka�dý semestr obsahoval pìt pøed-
mìtù, studovaných v individuální formì.

Na konci studia museli v�ichni prokázat
nabyté vìdomosti zpracováním a obháje-
ním závìreèné práce zamìøené na øe�ení
konkrétních problémù jejich zamìstnava-

tele. Obhajoba probìhla pøed komisí slo-
�enou z pedagogù Hornicko-geologické fa-
kulty a zástupce ObU v Ostravì.

Rekvalifikaèní studium roz�íøilo studentùm
rozhled v studované oblasti. Skloubit pracov-

ní povinnosti se studiem nebylo rozhodnì jed-
noduché. Díky vlastní píli a pochopení nadøí-
zených a spolupracovníkù se podaøilo studi-
um zvládnou, k èemu� jim lze jen blahopøát.

Doc. Ing. Vlastimil Hudeèek, CSc.
Vedoucí rekvalifikaèního studia

Foto: archív

Jana Br��áková (EkF)
Zdenìk Elefant (EkF)
Jiøí Guøan (HGF)
Helena Krejèíøová (EkF)
Michal Kubala (EkF)
Marek Loukotka (FBI)
Josef Myslín (FEI)
Martin Pokorný (EkF)
Jiøí Rotschedl (FAST a EkF)
Petr Skála (EkF)
Petr Skopal (EkF)
Jan Zdráhal (FEI)

Po pøedstavení jednotlivých kandidátù
následovala tajná volba nového prezídia
SUS. Pro následující funkèní období byli
nakonec zvoleni tito kandidáti:

Prezident:
Jiøí Rotschedl (FAST a
EkF)
První viceprezident:
Jan Zdráhal (FEI)
Viceprezident pro fi-
nanèní zále�itosti:
Helena Krejèíøová (EkF)
Viceprezident pro akade-
mické zále�itosti:
Jiøí Guøan (HGF)
Viceprezident pro otázky kulturní:
Jana Br��áková (EkF)
Viceprezident pro externí styky:
Zdenìk Elefant (EkF)

Toto prezidium bude v uvedeném slo�e-
ní navazovat na úspì�nou práci prezidia

souèasného. Celá Studentská komora Aka-
demického senátu pøeje novému prezidiu
hodnì úspìchù ve své práci.

Ing. Petr Mikel
Pøedseda Studentské komory AS

Foto: archív
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Katedra evropské integrace byla vytvoøe-
na k 1. 4. 2004 v pøedveèer vstupu Èeské
republiky do Evropské unie. Jejím hlavním
posláním je výchova ekonomù a mana�erù
zamìøených na problematiku evropské in-
tegrace a na pùsobení v rámci Evropské unie.
Je oborovou katedrou, která zaji��uje výu-
ku studijního oboru Eurospráva v bakaláø-
ském a magisterském studijním programu
Hospodáøská politika a správa a v kurzech
celo�ivotního vzdìlávání pro více jak 500
studentù a výuku problematiky Evropské
unie a evropské integrace pro dal�í studijní
obory vyuèované na Ekonomické fakultì.
Její èlenové dále zaji��ují lektorskou èinnost
v odborných semináøích a kurzech zejména
pro úøedníky regionální a municipální úrov-
nì, pøípadnì podnikatele v rámci kraje, a
v této oblasti bude katedra úzce spolupra-
covat s Centrem pro evropská studia.

Katedra se bude podílet také na vìdecko-
výzkumné èinnosti v oblasti ekonomické-
ho rozvoje a evropské integrace, zejména
se zamìøením na  vliv evropské integrace
na rozvoj regionù, na konkurenceschopnost
Evropské unie a na aplikace nejlep�ích zku-
�eností EU v ekonomickém rozvoji.  Ka-

tedra navazuje a roz�iøuje vztahy se zahra-
nièními pracovi�ti obdobného zamìøení jak
v pedagogických aktivitách, tak i ve vìdec-
kovýzkumné èinnosti.

Struktura studijních programù a pøedmìtù
vychází z praxe obdobných studijních pro-
gramù vyuèovaných na zahranièních univer-
zitách v rámci programù evropské ekonomic-
ké integrace nebo evropských studií s akcen-
tem na ekonomické disciplíny. Dùraz je kla-
den na rozvoj jazykových znalostí poslucha-
èù zejména roz�íøením jazykové pøípravy,
zaji�tìním výuky èástí nebo celých pøedmìtù
v angliètinì a nabídkou studia dal�ího jazyka
v bakaláøském i v magisterském studijním
programu. Dobrá znalost angliètiny je proto
i pøedpokladem absolvování magisterského
studijního programu.

V bakaláøském studiu oboru Eurospráva
získávají studenti základní znalosti z eko-
nomie, managementu, podnikání a veøejné
správy, které jsou roz�íøeny o oborové pøed-
mìty zamìøené na instituce, mechanismy
fungování a právo Evropské unie, na otáz-
ky svìtové a evropské integrace, na hospo-
dáøskou politiku, na mo�nosti strukturál-
ních fondù v rozvoji regionù, daòové sys-

Ustavení Katedry evropské integrace na
Ekonomické fakultě VŠB-TU Ostrava

Na Ekonomické fakultě VŠB–TUO je již osmý
rok vyučován v rámci studijního programu
Hospodářská politika a správa studijní obor
Eurospráva, který vznikl v období přípravy
České republiky na členství v Evropské unii.
Zájem o studium v tomto oboru ze strany
posluchačů neustále roste, podobně jako

stoupají nároky na jeho odbornou úroveň. Po vstupu České republiky do
EU v roce 2004 se objevuje mnohem větší potřeba odborníků  ve všech
oblastech národního hospodářství, kteří znají mechanismy fungování
evropské integrace, Evropské unie, jejích institucí a politik do takové
míry, aby získané znalosti a poznatky mohly být využívány pro rozvoj
veřejného i soukromého sektoru. Proto bylo ve vedení Ekonomické fa-
kulty a po projednání v akademickém senátu rozhodnuto vytvořit na
fakultě novou katedru, která by soustředila odborníky zabývající se pro-
blematikou evropské integrace a Evropské unie jak v oblasti výuky, tak i
v oblasti výzkumné činnosti a současně připravila inovaci studijního oboru
Eurospráva, aby odpovídal požadavkům působení v EU.

témy v EU a na angliètinu evropské integ-
race. Absolventi oboru jsou tak vybaveni
základními znalostmi o ekonomickém a
právním prostøedí Evropské unie, jejích
institucích a politikách.

Magisterské studium oboru Eurospráva
prohlubuje znalosti o jednotlivých politi-
kách EU, zejména regionální, mìnové, ob-
chodní, sociální a environmentální, o vnitø-
ním trhu, o vnitøních zále�itostech i o spo-
leèné zahranièní politice Evropské unie.
Roz�iøuje jak znalosti teorie evropské inte-
grace, tak i znalosti praktické, zamìøené na
programování ekonomického rozvoje s vy-
u�itím strukturálních fondù, na øízení
rozvojových projektù v EU a na rozvoj pod-
nikatelského prostøedí pro zvy�ování kon-
kurenceschopnosti. Toto zamìøení je pak
doplnìno o vybrané volitelné pøedmìty ná-
rodohospodáøské, veøejné ekonomiky a
správy, podnikání nebo environmentální,
které umo�òují specializaci absolventù.

Profil absolventù je koncipován tak, aby
se díky získaným znalostem byli schopni
orientovat v nových teoretických pøístupech
a souèasnì øe�it konkrétní situace tr�ního
prostøedí v probíhajícím evropském inte-
graèním procesu. Po absolvování studia
najdou uplatnìní zejména v øídících funk-
cích jako ekonomové a euromana�eøi jak
ve veøejném sektoru, tj. státní správì a sa-
mosprávì na úrovni obcí, krajù a státu, tak
i ve firmách a konzultaèních organizacích,
které pùsobí v evropském prostoru, pøipra-
vují a realizují konkrétní podnikatelské zá-
mìry nebo veøejné projekty vyu�ívající
ekonomické nástroje a opatøení politik v pro-
støedí Evropské unie. Absolvování magis-
terského stupnì poskytuje �iroký komplex
vìdomostí potøebných také pro uchazeèe o
práci v orgánech Evropské unie.

Vìøím, �e nová Katedra evropské integrace
pøispìje nejen ke zkvalitnìní a zvý�ení atrak-
tivnosti studijního oboru Eurospráva na Eko-
nomické fakultì, ale i k lep�ímu uplatnìní na-
�ich absolventù v praxi v rámci Evropské unie.

Doc. Ing. Karel Skokan, Ph.D.
Vedoucí Katedry evropské integrace

INZERCE
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Takové a mnohé dal�í otázky pøed nás
stále èastìji pøedstupují, aby vyvolaly
spoustu dal�ích domnìnek a pocitù
v ka�dém z nás.

Podívejme se tedy, jak aplikovat struk-
turální politiku EU na prostøedí Morav-
skoslezského kraje v rámci V�B-TUO.

Ze strukturálních fondù jsou financová-
ny víceleté rozvojové programy, které mají
klíèový význam pøi uplatòování zásadních
my�lenek hospodáøské politiky EU � trva-
le udr�itelného rozvoje a zvy�ování kon-
kurenceschopnosti � a jsou primárnì za-
mìøeny na sni�ování disparit mezi jednot-
livými regiony EU. Z tohoto pohledu je
Moravskoslezský region místem, jako
uèebnicovì vhodným, k èerpání této pomo-
ci a na�e vysoká �kola, je� pøipravuje význam-
nou èást adeptù pøistupujících na trh práce, má
význam, je� je nám v�em velmi dobøe zøejmý.

Ze ètyø strukturálních fondù a Kohezní-
ho fondu je pro nás významný právì Ev-
ropský sociální fond. ÈR na základì Ná-
rodního rozvojového plánu a negociací
s Evropskou komisí vyjednala pìt operaè-
ních programù vèetnì jejich doplòkù,

z nich� je pro V�B-TUO nejpodstatnìj�í
Operaèní program rozvoje lidských zdrojù
(OPRLZ). Ten se dìlí na jednotlivá opat-
øení a dále priority tìchto opatøení. Pro vy-
soké �koly je prioritní opatøení 3.2 v roz-
sahu svých v�ech ètyø specifických cílù:
� Zkvalitnìní vzdìlání na V�
� Rozvoj uèitelských studijních programù
� Rozvoj dal�ího vzdìlání na V�

Dne 16. března 2004 byla v odpoledních hodinách v prostorách Geolo-
gického pavilonu prof. F. Pošepného slavnostně zpřístupněna nová ex-
pozice. Kolekci věnoval sbírkovému fondu VŠB-TUO její bývalý pedagog,
jenž zasvětil svou pedagogickou i odbornou činnost ložiskové geologii,
prof. Ing. Jaroslav Havelka, CSc.

VŠB-TU Ostrava a vstup do EU
Jaký dopad má a bude mít strukturální politika Evropské unie na VŠB-TUO?
Jaké finanční nástroje této politiky v rámci jednotlivých operačních pro-
gramů má naše škola možnost uplatnit?

� Rozvoj lidských zdrojù v oblasti výzku-
mu a vývoje
V rámci cíle 1, opatøení 3.2, do kterého spa-
dá celá ÈR mimo Prahu, je pro V� v ÈR
vyhrazeno 755 mil. Kè, a to na zbytek plá-
novacího období EU, tedy od na�eho vstu-
pu do Unie a� do roku 2006. Tyto pro-
støedky je mo�no èerpat a� po úspì�né re-
alizaci projektù, a to a� do roku 2008.

V rámci V�B-TUO, øe�í tuto problema-
tiku Úsek strategie a rozvoj, který této pro-
blematice vìnuje patøiènou pozornost a
v souladu s tím zavádí na na�í �kole opat-
øení pro èerpání tìchto prostøedkù.

V návaznosti k této problematice inicio-
valo toto oddìlení konání semináøe, které-
ho se úèastnili pøedstavitelé �koly napøíè ce-
lým jejím spektrem. Tímto byla daná pro-
blematika nále�itì uvedena na na�i akade-
mickou pùdu a byl pøipraven prostor
k dal�ím krokùm. Následnì byly za ka�dou

fakultu delegováni dva odborníci s dùkladnou
znalostí potøeb svých fakult a za celo�kolská
pracovi�tì byli jmenováni po jednom, tak aby
spoleènì vytvoøili Implementaèní komisi, která
bude systematicky reagovat na grantová sché-
mata M�MT, je� je v rámci OPRLZ zprostøed-
kujícím orgánem MPSV.

Doc. Dr. Ing. Renáta Hótová
Prorektorka pro strategii a rozvoj

Nová expozice v Geologickém pavilonu prof. Františka Pošepného

Expozice, která je sestavena z jeho
osobních celo�ivotních sbìrù a jen�
byla budována pod jeho odborným
dohledem od poèátku leto�ního
roku, èítá 241 kusù vzorkù vystave-
ných v pìti vitrínách, které pøibli�ují
krásu pøevá�nì le�tìných drahých
kamenù z podkrkono�ských lokalit
napø. z Nové Paky, Levínské Ole�-
nice, lomu Hvìzda, Vidochov,
Fryd�tejn, Doubravice, z fluorito-
vého lo�iska Jílové u Dìèína a
z kru�nohorských lokalit napø. z Do-
ma�ína, Mýtinky, Horní Hal�e, Èer-
ného Potoka, Petler, Ahníkova,
Klá�terce nad Ohøí, Cibou�ova. Sbì-
ry pocházejí vìt�inou z lokalit, kde je dnes
ji� obtí�né získat vzorky podobných kvalit,
jaké mù�eme shlédnout v této novì vybu-
dované expozici. Sbírka, jen� ponese jméno
svého autora, je doplnìna i grafickou èástí,
která detailnìji popisuje jednotlivé lokality.

Slavnostního otevøení sbírky se zúèastnili
prof. Ing. J. Havelka, CSc. s man�elkou, dì-
kan Hornicko-geologické fakulty prof. Ing.
J. Dvoøáèek, CSc., vedoucí Institutu geolo-

gického in�enýrství doc. Ing. R. Grygar, CSc.
a èlenové Metodické rady Geologického pa-
vilonu. V úvodních proslovech prof. Dvoøá-
èek i doc. Grygar vysoce ocenili tento poèin
prof. Havelky a jeho snahu neponechat si ra-
dost z nalezených vzorkù jen pro sebe, ale
podìlit se o jejich nádheru i s ostatními obdi-
vovateli krás nerostné øí�e. Poté promluvil i
autor expozice prof. Havelka, který se svìøil
s tím, jak je na jedné stranì pro sbìratele tì�-

ké rozlouèit se s èástí své sbírky, kde ka�dý
vzorek má pro nìj urèitou historii a vìt�inou
je spojen i s nìjakým sbìratelským zá�itkem,
av�ak na druhé stranì bylo a je jeho pøáním
umo�nit, aby kolekci, kterou budoval øadu let,

shlédla i øada náv�tìvníkù rùzných vì-
kových kategorií, která nav�tíví sbír-
ky Geologického pavilonu.

Sbírky Geologického pavilonu, je-
jich� základ byl polo�en v r. 1849
v Pøíbrami, prezentují v souèasnosti
krásu ne�ivé pøírody ve dvaceti re-
gionálnì èi tématicky zamìøených
expozicích a v jejich fondech se na-
chází pøibli�nì 73 000 exponátù. Vy-
budováním Sbírky prof. Havelky
do�lo k jejich dal�ímu roz�íøení o
ucelenou expozici, která snad na-
dchne a osloví nejen odborné pra-
covníky, ale také �irokou veøejnost.

Kromì stálých expozic Geologického
pavilonu jsou v prostorách vstupní haly

neustále obmìòovány kolekce nových pøírùst-
kù, které byly sbírkám vìnovány jak pracovníky
pøedev�ím geologických kateder �koly, tak také
se �kolou spolupracujícími organizacemi.

Dovolte, abychom k náv�tìvì Geologické-
ho pavilonu a k shlédnutí sbírkových kolekcí
pozvali také Vás: http://igi.vsb.cz/gp/.
Ing. Milo� Duraj, Ing. Martina Polá�ková

Institut geologického in�enýrství HGF
Foto: archív

Zleva � prof. Ing. J. Havelka, CSc., dìkan fakulty prof. Ing. J. Dvo-
øáèek a vedoucí IGI doc. Ing. R. Grygar, CSc. pøed novou expozicí

Zleva � Ing.Marie Lichnovská, Ph.D., Radka Kaòoková,
doc. Dr. Ing. Renáta Hótová a Ing. Martin Pokorný
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fakulty se pøedstavují

Fakulta stavební

Ad multos annos!

polytechnique v Monsu v Belgii aj. Posléze
pùsobil jako vedoucí institutu stavitelství a
geotechniky, kde pøipravoval pùdu pro vznik
samostatné stavební fakulty, na jejím� vzni-
ku v r. 1997 mìl nemalý podíl. Po zásluze
tak byl po dobu �esti let jejím prvním dìka-
nem. Pøispìl i k tomu, �e se tato fakulta za
krátkou dobu své existence dùstojnì zaøadi-
la po bok ostatních stavebních fakult v Èeské
a Slovenské republice, s nimi� navázala tìs-
né odborné a pøátelské styky a získala také
v�echna privilegia tzv. kamenných fakult.

Jeho pedagogická a organizaèní èinnost
se po celou dobu pùsobení na V�B-TUO
snoubila i s odbornými aktivitami. Desít-
ky kni�ních publikací, monografií a stov-
ky tuzemských i zahranièních publikací
èasopiseckých, desítky získaných a vyøe-
�ených grantových projektù a výzkumných
úkolù i desítky mezinárodních konferencí
a sympózií, jich� byl organizátorem a od-
borným garantem, jsou toho dokladem.
O jeho vìdecké a odborné produktivitì
svìdèí i údaje jen za poslední rok, ve kte-
rém publikoval 29 prací � vèetnì zahraniè-
ní monografie, zahranièní kni�ní publika-
ce, øe�il grantový projekt a desítky význam-
ných projektù pro stavební praxi, organi-
zoval mezinárodní sympózium.

Za odbornou èinnost se prof. J. Cigánkovi
dostalo øady významných ocenìní a uznání �
èlenství v �esti vìdeckých radách vysokých
�kol a fakult, nejvy��í ocenìní V�B-TUO �
medaile Georgia Agricoly, èlenství ve vý-
znamných odborných krajských a celostátních
orgánech. Pøed dvìma lety byl jednomyslnì
zvolen akademikem Ukrajinské akademie vìd
a pøed rokem se mu dostalo presti�ního oce-
nìní Èeské komory autorizovaných in�ený-

rù a technikù èinných ve výstavbì, která jej
zvolila svým èestným èlenem. Také Státní
báòská správa v Praze mu v minulém roce
udìlila zlatou medaili a Èeské vysoké uèení
technické v Praze � Fakulta stavební � �olí-
novu medaili. Tato významná ocenìní zajis-
té nejsou cílem odborných aktivit profesora
Cigánka, ale dokreslují, jaký význam pøiklá-
dá odborná veøejnost výsledkùm jeho vìdec-
kých a odborných aktivit.

A tak nám nezbývá, ne� abychom v sa-
mém závìru tohoto krátkého ohlédnutí za
dosavadní prací jubilanta, mu popøáli hoj-
nost zdraví a sil k dal�í tvùrèí èinnosti a
také mnohá léta strávená mezi spolupracov-
níky a studenty ... ad multos annos.

Ing. Jiøí Luk�, Ph.D.

Prof. Ing. Jindøichu Cigánkovi, CSc., prv-
nímu dìkanovi Fakulty stavební v Ostra-
vì, bylo v roce 2003 udìleno èestné èlen-
ství v Èeské komoøe autorizovaných in�e-
nýrù a technikù èinných ve výstavbì. K øadì
jiných významných ocenìní (Medaile G.
Agricoly V�B-TUO, Zlatá medaile Státní
báòské správy v Praze, øádné èlenství
v Ukrajinské akademii vìd, �olínova me-
daile ÈVUT v Praze) tak pøibylo i toto pres-
ti�ní ocenìní ÈKAIT.

Prof. Ing. Jindøich Cigánek, CSc., absol-
voval obor výstavba dolù (1958) a profe-
sorem byl jmenován v r. 1990. V souèasné
dobì pùsobí jako profesor na katedøe sta-
vebních hmot a hornického stavitelství na
Fakultì stavební V�B-TU Ostrava. V pe-
dagogické a vìdecko-výzkumné práci se

vìnuje problematice stavebních hmot pro
výstavbu bezpeènostních hrázových objek-
tù v extrémních tlakových podmínkách a
komplexu problémù souvisejících se sta-
vební likvidací dolù. Byl a je øe�itelem nì-
kolika grantových projektù GA ÈR.

Publikoval na 300 prací (z toho 22 uèeb-
nic a uèebních textù). Je èlenem vìdeckých
rad vysokých �kol a stavebních fakult a èle-
nem øady jiných orgánù VÚC.

Prof. Ing. Jindøich Cigánek, CSc., se od
vzniku ÈKAIT v�dy aktivnì podílel na spo-
lupráci jak s oblastní kanceláøí Ostrava, tak
i v rámci volených orgánù ÈKAIT. Doho-
da o vzájemné spolupráci mezi ÈKAIT a
FAST V�B-TUO byla uzavøena v èervnu
roku 1997.

Oblastní kanceláø ÈKAIT Ostrava

Česká komora autorizovaných inženýrů a techniků
se připojuje s gratulací

V tìchto dnech se do�ívá významného �i-
votního jubilea � sedmdesáti let � prof. Ing.
Jindøich Cigánek, CSc., pedagog Fakulty
stavební na�í univerzity, jeho� �ivot je spjat
s na�í alma mater ji� po celých 48 let. Po-
stupnì pro�el v�emi pedagogickými stupni
a pùsobil jako vedoucí oddìlení, vedoucí
katedry, vedoucí institutu a koneènì i jako
dìkan fakulty.

Snad jen málokomu se podaøilo zanechat
na V�B-TUO tak výraznou stopu. Ji� jako
mladý asistent se podílel na pøípravì výstav-
by nových objektù v Porubì, zaslou�il se
o získání tøí domù pro zamìstnance �koly
na Korunní ulici v Mariánských Horách,
zorganizoval jako první pøedseda dru�stva
výstavbu dru�stevních domù V�B u kolejí
v Porubì a zalo�il na V�B také oddìlení
didaktických slu�eb, které po dlouhou dobu
v nadúvazku øídil a kde se zabýval moder-
ními metodami výuky. Za zmínku rovnì�
stojí jeho pedagogické pùsobení na Faculté
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ho in�enýrství a stavitelství, jakými jsou
územní plánování, urbanismus, investièní
proces, ekonomie provozu mìsta a staveb pro
bydlení a obèanské vybavení.

Studijní programy/obory

Bakaláøský program
Stavební in�enýrství

- Geotechnika
- Mìstské stavitelství a in�enýrství
- Stavební hmoty a diagnostika staveb
- Dopravní stavby

Architektura a stavebnictví

Navazující magisterský program
Stavební in�enýrství

- Geotechnika
- Mìstské stavitelství a in�enýrství
- Stavební hmoty a diagnostika staveb
- Dopravní stavby
- Konstrukce staveb

Doktorský program
Stavební in�enýrství

- Teorie konstrukcí
- Geotechnika
- Hornické a podzemní stavitelství
- Mìstské in�enýrství a stavitelství

Profil fakulty

Fakulta stavební Vysoké �koly báòské �
Technické univerzity Ostrava byla zalo�ena
v roce 1997. Vznikla oddìlením stavebních
oborù, které byly na Hornicko � geologické
fakultì pìstovány jak po stránce pedagogic-
ké, tak i vìdecké po øadu desetiletí. Vznik
Fakulty stavební lze tedy pova�ovat za lo-
gické vyústìní dlouholetého vývoje staveb-
ních oborù na V�B�TUO, spoèívající
v roz�íøení ji� existujících a akreditovaných
oborù a roz�íøení døívìj�ího Institutu stavi-
telství a geotechniky o dal�í katedry pro za-
ji��ování výuky v oblasti stavebního in�e-
nýrství a architektury.

Studium na fakultě

Fakulta stavební nabízí vzdìlání ve studij-
ních programech, které jsou kompatibilní
s obory vyuèovanými na ostatních stavebních
fakultách v ÈR. Zvlá�tní pozornost je vìno-
vána revitalizaci území posti�ených dùlní èin-
ností, problematice urbanizace prùmyslových
oblastí, stavební a geotechnické èinnosti
v hornictví a pøi tì�bì stavebních a jiných
surovin, vyu�ití energie výbuchu v prùmyslu,
stavitelství na poddolovaném území, údr�bì
a opravám stavebních konstrukcí a doprav-
ních staveb v tìchto podmínkách apod. Vý-
znamným rysem pøípravy stavebních in�ený-
rù je prohloubení výuky v oblasti teorie be-
tonu, betonových a ocelových  konstrukcí sta-
veb, materiálového in�enýrství ve stavebnic-
tví a geotechnice, zakládání staveb ve slo�i-
tých podmínkách poddolovaných území, ar-
chitektury a stavitelství a v oblasti mìstské-

prodìkan pro vìdeckou èinnost
prof. Ing. Josef Aldorf, DrSc.

prodìkan pro vzdìlávací èinnost
doc. Ing. Robert Koøínek, CSc.

prodìkanka pro rozvoj
doc. Ing. Darja Skulinová, Ph.D.

prodìkan pro vnìj�í vztahy
doc. Ing. Jaroslav Broul, CSc.

pøedseda akademického
senátu fakulty

prof. Ing. Jiøí Horký, CSc.

dìkan
doc. Ing. Alois Materna, CSc., MBA

tajemnice fakulty
Ing. Livie Havrlantová

Vedení Stavební fakulty
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Vědecko – výzkumná činnost

Na fakultì stavební jsou od roku 1999
øe�eny 3 výzkumné zámìry:

CEZ J17/98271200003 �Výzkum vybra-
ných problémù realizace podzemních dìl a
likvidace dùlních dìl ve slo�itých podmín-
kách�, odpovìdný øe�itel prof. Ing. Josef
Aldorf, DrSc.

CEZ J17/98271200005 �Výstavba na
povodòových územích�, odpovìdný øe�i-
tel doc. Ing. Radim Èajka, CSc.

CEZ J17/98271200018 �Výzkum metod
regenerace devastovaných prùmyslových
ploch�, odpovìdný øe�itel prof. Ing. Vítìz-
slav Kuta, CSc.

Výsledky tìchto zámìrù jsou zveøejòová-
ny v odborném tisku a prezentovány na
vìdeckých konferencích. Øe�ení výzkum-
ných zámìrù konèí v roce 2004 a pro ná-
sledující období 2005 � 9 je vypracován
návrh výzkumného zámìru: �Ochrana a
zaji�tìní staveb, stavebních konstrukcí a
území v podmínkách mimoøádných a an-
tropogenních zatí�ení a zvý�ených rizik po-
�kození�, na kterém budou spolupracovat
v�echna pracovi�tì fakulty. Spoleènì
s Fakultou stavební ÈVUT v Praze a Fa-
kultou stavební VUT v Brnì je pøipravo-
ván projekt �Centra integrovaného navrho-
vání progresivních konstrukcí�.

Fakulta byla úspì�ná i pøi pøípravì a øe-
�ení projektù Grantové agentury ÈR.
V projektu �Spolehlivost ocelových výztu�í
dlouhých dùlních dìl� � øe�itel doc. Janas,
byly rozvíjeny metody pravdìpodobnost-
ního posuzování spolehlivosti výztu�í na
základì metody SBRA. V roce 2003 byl
ukonèen projekt prof. Marka �Aplikace
nové generace pravdìpodobnostních me-
tod pro posuzování bezpeènosti, provozu-
schopnosti a trvanlivosti konstrukcí�, ten-
to úkol byl øe�en ve spolupráci s Ústavem
teoretické a aplikované mechaniky AV ÈR
v Praze.

V roce 2004 konèí projekt �Výzkum vli-
vu nesilových úèinkù a agresivního prostøe-
dí na stárnutí historických staveb se zvlá�t-
ním zamìøením na Karlùv most� � odpo-
vìdný øe�itel prof. Witzany, spoluøe�itelem
je doc. Materna a pokraèuje projekt �Teo-

retický výzkum inter-
akce mikrovýztu�e
s betonovou smìsí pøi
navrhování drátkobe-
tonù�, odpovìdný øe�i-
tel prof. Cigánek.

V leto�ním roce bylo
zahájeno øe�ení 3 no-
vých projektù:
� �Spolehlivost ocelo-

vých výztu�í dlou-
hých dùlních dìl pøi
rázovém zatí�ení�,
odpov. øe�itel: doc.
Janas

� �Rozvoj a aplikace
pravdìpodobnost-
ních metod vyu�ívajících simulaèní tech-
niku pro posuzování spolehlivosti a
funkènosti konstrukcí a stavebních sou-
èástí�, odpov. øe�itel za FAST: doc. Janas

� �Odezva technologických konstrukcí a
budov na zatí�ení technickou seismici-
tou�, odpov. øe�itel: doc. Koøínek.
Fakulta ka�doroènì poøádá vìdecké kon-

ference a semináøe. Z nejvýznamnìj�ích je
mo�no uvést:
� mezinárodní semináø �Zpevòování, tìs-

nìní a kotvení horninového masivu a sta-
vebních konstukcí�

� konference �Spolehlivost stavebních kon-
strukcí�

� mezinárodní konference �Geotechnika�,
poøádaná ve spolupráci s TU v Ko�icích,
Politechnikou Slezskou Gliwice, Ústavem
geotechniky SAV, Ústavem geoniky AV
ÈR

� mezinárodní konference �Stavební likvi-
dace dolù�.
Kromì tìchto fakultou pøímo poøádaných

konferencí se øada pracovi�� podílela na
pøípravì a realizaci konferencí poøádaných
jinými institucemi v ÈR, SR a PR. Mezi
nejvýznamnìj�í patøí konference GEO-
TECHNICS v Ustroni (PR), realizovaná
ka�doroènì ve spolupráci s Politechnikou
Slezskou Gliwice, konference �Stavební
materiály� a také mezinárodní konference
�Transport�.

Øadou kateder jsou poøádány odborné
semináøe, vesmìs zaøazené do programu

celo�ivotního vzdìlá-
vání èlenù Èeské ko-
mory autorizovaných
in�enýrù a technikù
èinných ve výstavbì
(ÈKAIT).

Fakulta dlouhodobì
spoluprácuje s  Ústa-
vem geoniky AV ÈR
Ostrava v oblasti øe�e-
ného úkolu rozvoje
ÈBÚ Praha �Elimina-
ce nebezpeèí z uni-
kajícího plynu karbon-
ského pohoøí z hle-
diska ochrany povr-
chových objektù.�

Druhým spolupracujícím ústavem je Ústav
teoretické a aplikované mechaniky AV ÈR
Praha. Pøedmìtem spolupráce je øe�ení gran-
tových projektù a spolupráce pøi zaji��ová-
ní doktorských studijních programù.

Zvlá�tní pozornost je vìnována výrobním
problémùm firem v oblasti stavebnictví.
V rámci doplòkové èinnosti byly zpraco-
vány urbanistické studie, návrhy sanace
mostù v oblastech zasa�ených povodnìmi,
studie spotøeby surovin pro výrobu linio-
vých staveb, variantní øe�ení koridoru ÈD,
øe�ena stabilita svahù výsypek, zpracová-
vány odborné a znalecké posudky.

Projekty fondu rozvoje V� a rozvojové
programy øe�ené fakultou pomáhají ve vý-
razné míøe ke zlep�ení vybavení a pøípravì
strukturovaných studijních programù.
K nejvýznamnìj�ím projektùm patøí projekt
podpory výuky v laboratoøi stavebních hmot
� dr. Luk�, projekt podpory studia zdravot-
nì posti�ených studentù � prof. Cigánek a
laboratoø fotogrammetrie a multimediálních
zobrazovacích technik � doc. Skulinová.

Rozvoj studijních programů ve
vztahu k Evropskému společenství

Vstup Èeské republiky do Evropské unie
si vy�ádá postupnì sbli�ování právních
pøedpisù èlenských státù unie mimo jiné i
v oblasti výchovy vysoko�kolsky vzdìla-
ných odborníkù a opatøení, která umo�ní
výkon jejich povolání v zemích unie.

V souèasné dobì je pro oblast stavebnic-
tví a architektury nejvýznamnìj�í Smìrni-
ce Rady evropských spoleèenství 85/384
EHS ze dne 10. èervna 1985 o vzájemném
uznání diplomù, osvìdèení a odborných
dokladù o kvalifikaci v oboru architektu-
ry. FAST má akreditován bakaláøský stu-
dijní program Architektura a stavitelství,
který se ji� studuje od akademického  roku
2003-2004.

Rozvíjena je èinnost v rámci programu
EUCEET II. v oblasti:
� doporuèení pro pøípravu uèebních plánù

pro vzdìlávací programy v oblasti staveb-
nictví a architektury;

� �ivotní prostøedí a udr�ení rozvoje ve
vzdìlávání stavebních in�enýrù;
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� problémovì orientovaná výuka, projekty
a ateliérová tvorba ve studijním progra-
mu Architektura a stavitelství;

� zvý�ení pøita�livosti studia v in�enýr-
ských oborech;

� speciální znalosti a schopnosti ve vzdì-
lávání v oblasti programù stavebních a
architektonických;

� pøíprava programu celo�ivotního vzdìlá-
vání.

Pracovníci fakulty se aktivnì podílejí na
pøípravì mezinárodní konference pøedsta-
vitelù stavebních fakult �Vzdìlání a vý-
zkum v oblasti stavebnictví v roz�íøené
EU�, která se bude konat v dubnu 2004
v Brnì pøi pøíle�itosti vstupu ÈR do EU.
Poøadateli jsou BVV, FAST VUT v Brnì,
FSv  ÈVUT v Praze a FAST V�B-TU Os-
trava.

V doktorských studijních programech se
FAST zamìøí na posílení doktorského stu-
dia ve tøístupòovém systému vzdìlávání.
Sledována bude kvalita a poèet �kolitelù,
zejména v�ak poèet studentù, kteøí úspì�-
nì dokonèí doktorské studium v prezenèní
formì doktorského studia.

V roce 2004 bude zahájeno doktorské stu-
dium v oboru Mìstské in�enýrství a stavi-
telství. Akreditace byla udìlena Minister-
stvem �kolství, mláde�e a tìlovýchovy ÈR
rozhodnutím è. 28 593/200-30 ze dne 30.
øíjna 2003.

Plán rozvoje v oblasti vědy a
výzkumu

hoda s Hauté École Leonardo da Vinci
v Bruselu. Na základì jednání v roce 2003
bude uzavøena smlouva o spolupráci se sta-
vební fakultou State University Pensylva-
nia (USA) a s Technickou univerzitou
v Turínì (Itálie)

My�lenka poøádání akce slou�ící k pøedá-
vání vìdeckých poznatkù a pøedev�ím vý-
chovì studentù k rozvoji èi aplikaci teore-
tických poznatkù není nová. Tyto soutì�e
probíhaly ji� v minulosti a o znovuo�ivení
se zaslou�il první dìkan Fakulty stavební
prof. Jindøich Cigánek, CSc. Stalo se tak
krátce po zalo�ení fakulty a proto�e souèas-
né vedení je pøíznivì naklonìno poøádání
tìchto studentských prezentací, pøipravuje-
me letos ji� 5. roèník. Hlavní èást pøípravy
spoèívá ve spolupráci s pracovníky jednot-
livých kateder, kteøí mají zájem stát se od-
bornými konzultanty, tedy urèovateli smìru
a obsahu jednotlivých studentských prací.
Vyhla�ovatel soutì�e (zpravidla dìkan fakul-
ty) na zaèátku zimního semestru vyhlásí
konání X-tého roèníku v nìkolika sekcích a
zvolený pøípravný výbor se a� do poøádání
fakultního a pozdìji mezinárodního kola
SVOÈ stará o jeho zaji�tìní. Pravidla sou-
tì�e jsou dány vnitøní normou FAST a dùle-
�ité konkrétní údaje jsou pak aktualizovány
na zøízených webových stránkách (napø.
http://www.fast.vsb.cz/svoc/svoc2003).
V roce 2003 bylo zøízeno osm sekcí:

I. sekce POZEMNÍ STAVITELSTVÍ.
II. sekce MÌSTSKÉ STAVITELSTVÍ

Studentská vědecká a odborná činnost (SVOČ)
na Fakultě stavební VŠB-TU Ostrava

III. sekce STAVEBNÍ HMOTY
IV. sekce STAVEBNÍ MECHANIKA
V. sekce GEOTECHNIKA

VI. sekce DOPRAVNÍ STAVBY
A GEODÉZIE

VII. sekce TECHNICKÉ ZAØÍZENÍ
BUDOV

VIII. sekce IN�ENÝRSKÉ KONSTRUKCE
Motivace studentù je podpoøena ze stra-

ny vyhla�ovatele finanèním ohodnocením,
a to nejen pro tøi nejlep�í práce. Vítìzové
jednotlivých sekcí postupují do mezinárod-
ního kola, kde svou práci obhajují v konku-
renci �esti stavebních fakult ze Slovenské

a Èeské republiky. Závìrem bych uvedl pár
èísel z loòského roèníku SVOÈ. Fakultní
kolo: 62 prací v 8 sekcích. Mezinárodní
kolo v Bratislavì: 2x3. místo, 2x2. místo,
2x1. místo; úspì�nost 85,7% (poèet prací
do 3. místa/celkovým poètem prací).

V souèasné dobì vrcholí práce na leto�-
ním 5. roèníku, na který bude navazovat
mezinárodní kolo poøádané

Fakultou stavební ÈVUT v Praze. Dou-
fáme, �e úspìchy z minulého roèníku mi-
nimálnì zopakujeme.

Dr. Ing. Hynek Lahuta
pøípravný výbor SVOÈ

Prùbìh prezentace práce v sekci stavební
mechanika

Práce hodnotící komise v sekci stavebních
hmot

Rozvoj VV èinnosti na FAST bude v dal�ím
období vedením fakulty zamìøen na:
a) øe�ení výzkumných zámìrù (CEZ) fakulty,
b) øe�ení a pøípravu projektù GAÈR,
c) publikaèní èinnost pracovníkù fakulty a

realizaci vìdeckých semináøù a konferen-
cí, vè. popularizaèní èinnosti fakulty,

d) podporu pro zapojení pracovi�� fakulty do
programù mezinárodní spolupráce ve vìdì,

e) rozvoj spolupráce s prùmyslem a insti-
tucemi státní správy,

f) výchovu vìdeckých pracovníkù z øad
mladých pedagogù fakulty.

Rozvoj FAST v oblasti vnějších
vztahů

V oblasti vnìj�ích vztahù FAST spolupra-
cuje s více jak sedmdesáti organizacemi a
vysokými �kolami v ÈR i zahranièí.

Souèástí spolupráce je doplòková èinnost,
která má vzrùstající tendenci.

FAST bude pokraèovat v mezinárodních
projektech typu Sokrates-Grunduit, Lingua,
Ceepus, Aktion a Minerva.

Pro léta 2004-2006 byla uzavøena mezi
FAST a Stavební fakultou TU Drá�ïany
dohoda o spolupráci v rámci programu
ERASMUS a dále pro stejné období
v programu SOCRATES/ERASMUS do-

Plán v oblasti stavebně investiční

V  polovinì roku 2003 byl zpracován ge-
nerel rozvoje FAST do roku 2010. Generel
pøedpokládá rozvoj v�ech oblastí FAST, vè.
zpracování výhledu investièní výstavby.
Investièní výstavba je plánována v souladu
se stavebním programem a generelem
V�B-TU Ostrava.

Druhá etapa rekonstrukce, která byla za-
hájena koncem roku 2003, pokraèuje v r.
2004 s pøedpokladem ukonèení 06/2004.
Bude provedeno zateplení obvodových
plá��ù, výmìna oken a rekonstrukce støe-
chy v�ech pavilonù.

Pøi realizaci dal�ího rozvoje FAST se pøed-
pokládá spolupráce s fakultami architektu-
ry a stavebními fakultami ÈR a SR a také se
zahranièními technickými univerzitami.

Prioritami jsou akreditace magisterského
studijního programu Architektura a stavi-
telství, Prostøedí staveb a oborù navazují-
cího magisterského studia programu Sta-
vební in�enýrství.

doc. Ing. Alois Materna, CSc., MBA
Ing. Irena Svato�ová
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Pøi svém vzniku Fakulta stavební dispo-
novala jednou poèítaèovou uèebnou
v objektu Krásnopolská. Tato místnost ob-
sahovala osm poèítaèù pro studenty, jeden
zpìtný projektor a tøi jehlièkové tiskárny.
Fakulta byla teprve v plenkách, rozvíjely
se studijní obory, upravovala se èást ob-
jektu L. Podé�tì, kde vznikla nová poèíta-
èová uèebna LPA208 s 12 poèítaèi IBM pro
studenty, jednou stanicí IBM pro pedago-
ga, dataprojektorem a sí�ovou laserovou
tiskárnou. Na svou dobu bezesporu �piè-
kové pracovi�tì, které umo�nilo výuku

Èas �el dál a vývoj v oblasti výpoèetní
techniky se nezastavil, ba právì naopak.
Uèebna v objektu Krásnopolská pøestala
vyhovovat po�adavkùm na výuku a uèeb-
na v objektu L. Podé�tì pøestala staèit pro
stále se vyvíjející softwarové aplikace.
Markantní bylo projektování ve 3D, kdy
se vykreslení 3D modelu buï velmi dlou-
ho naèítalo nebo nebylo mo�né vùbec,
o editaci v re�imu 3D ani nemluvì.

V záøí roku 2001 tedy musela vzniknout
dal�í poèítaèová uèebna � LPA209. Ten-
tokrát bylo zakoupeno 17 PC znaèky
COMPAQ se 17� monitory, jeden poèítaè
pro pedagoga s 19� monitorem, v�echna
PC s výkonnou grafikou, laserová tiskár-
na a dataprojektor s rozli�ením XGA (co�
je minimální rozli�ení pro zobrazování sta-
vebních výkresù, 3D modelù, animací a vi-
zualizací) a vy��í svítivostí (1 200 ANSI-
lumenù). Uèebny LPA208 a LPA209 na
sebe pøevzaly ve�kerou výuku. V objektu
Krásnopolská poèítaèová místnost slou�i-
la studentùm pouze k vybírání po�ty a vy-
hledávání dat na Internetu. Na víc tehdy
ji� pìt let staré poèítaèe nestaèily.

V roce 2003 stavební fakulta získala pro-
jekt FRV� na poøízení pracovi�tì a labo-
ratoøe GIS a dal�í kvalitní poèítaèové pra-
covi�tì FAST bylo na svìtì. Laboratoø GIS
je vybavena 20 studentskými stanicemi
znaèky DELL se 17� LCD monitory, jed-
nou stanicí pro pedagoga, dataprojektorem
a neschází ani sí�ový prvek � switch. Pra-
covi�tì GIS je vybaveno serverem a dvì-
ma pracovními stanicemi s 21� monitory.

S postupující rekonstrukcí se zaèala rý-
sovat koneèná podoba poèítaèového cent-
ra. Pro v�echna poèítaèová pracovi�tì byla
vyèlenìná èást podla�í v jednom pavilonu
objektu L. Podé�tì, která je uzavøena pro
bì�ný pøístup. Vstup je mo�ný prostøed-
nictvím èipových karet � studentských
nebo zamìstnaneckých prùkazù. Pohyb
v prostorách tohoto útvaru je tímto zpùso-
bem monitorován a drahé zaøízení, které
je  uèební pomùckou a zároveò prostøed-
kem vìdeckého výzkumu, je pod kontro-
lou.

Jak je tedy strukturován útvar 205 � LA-
BORATOØ VÝPOÈETNÍ TECHNIKY
dnes?
LPA206/2 Pracovi�tì GIS
LPA208 Poèítaèová uèebna
LPA209 Laboratoø 3D projektování
LPA210 Laboratoø GIS
LPA211/1 Laboratoø spolehlivosti

konstrukcí
LPA211/2 Laboratoø fotogrammetrie

Kromì zaji�tìní výpoèetní techniky
k výuce poèítaèových pøedmìtù Fakulty
stavební útvar 205 zaji��uje chod fakultní
poèítaèové sítì, telefonní sítì, spravuje fa-

Stavební fakulta má špičkové počítačové centrum
Laboratoř výpočetní techniky

Nervové centrum fakulty � rack se spoji

Poèítaèová uèebna LPA208

v�ech tehdej�ích softwarových aplikací,
které byly v osnovách pøedmìtù stavební
fakulty. Poèty studentù byly v roce 1998
takové, �e tyto dvì poèítaèové uèebny po-
hodlnì staèily na výuku poèítaèových pøed-
mìtù a je�tì zbyl prostor na samostatnou
práci studentù. Pøístup do poèítaèové uèeb-
ny LPA208 mìli a� do rekonstrukce stu-
denti od tøetího do pátého roèníku, kteøí se
zaregistrovali a získali èip. Elektronickým
systémem Dallas byly evidovány ve�keré
pøístupy do uèebny. Èasem pøibyl dal�í
ochranný prvek � webkamera, která 24
hodin dennì sleduje (ano, sleduje dosud)
dìní v místnosti LPA208. Máte-li mo�nost,
podívejte se: http://www.fast.vsb.cz/web-
cam.htm.

Bìhem �kolního roku 1998/1999 byla
zakoupena inkoustová velkoformátová tis-
kárna pro tisk výkresù. Od té doby studen-
ti tisknou své práce ve �kole a v souèasnosti
jim mo�nost tisku výkresù pøipadá jako
naprostá samozøejmost.

Poèítaèová uèebna LPA209

Plotr

kultní softwarové produkty. Pedagogové si
zde mohou zapùjèit multimediální uèební
pomùcky, jako jsou video, TV, pøenosné
zpìtné projektory, dataprojektory, MIMIO
(interaktivní tabule), aj. Studenti vìdí, �e
a� pøijde èas dokonèování diplomových
prací, mohou se spolehnout, �e si zde vy-
tisknou v�echny své výkresy. Nyní mají
k dispozici ji� tøi velkoplo�né inkoustové
tiskárny, a tak bude letos tisk ménì stresu-
jící ne� jiné roky, kdy v kvìtnovém èase
jeden plotr tiskl nepøetr�itì od rána do ve-
èera a mnohdy i o víkendu.

Je toho je�tì mnoho, co by se dalo o útva-
ru 205 a jeho slu�bì fakultì napsat. Nejlé-
pe se práce útvaru projeví v hladkém bìhu
v�ech hardwarových i softwarových pro-
støedkù tak, aby výpoèetní technika byla
pomocníkem a ne brzdou v práci.

Proto nám dr�te palce a� poèítaèe nejsou
zavirované, a� fungují, aplikace pracují, tis-
kárny tisknou, dataprojektory zobrazují,
sítì jsou prostupné, e-maily jsou doruèo-
vány.

Mgr. Lenka Jurèíková
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Konference Spolehlivost konstrukcí

Jednou z úspì�nì se rozvíjejících kateder
na�í fakulty je bezesporu Katedra dopravní-
ho stavitelství. Byla zalo�ena k 1. 4. 1998
oddìlením od Katedry geotechniky a pod-
zemního stavitelství a postupnì se personál-
nì, materiálovì a výukovì zapojila do peda-

solventy je trvalý zájem. Katedra úspì�nì
vychovává doktorandy interní i externí a
jako první se zapojila  do studia na�ich stu-
dentù v zahranièí � Slovensko, SRN. Pøes-
to, �e fakulta i katedra má øadu mo�ností
studia v zahranièí pro na�e posluchaèe a

V ostravském Domì techniky
se ji� popáté se�li odborníci
z oboru spolehlivosti stavebních
konstrukcí. Konference Spoleh-
livost konstrukcí je spolupoøádá-
na Katedrou stavební mechani-
ky Fakulty stavební V�B-TU
Ostrava, Ústavem teoretické a
aplikované mechaniky Akade-
mie vìd Praha a Domem techni-
ky Ostrava. Na setkání
s projektanty pøijeli zástupci
ÈVUT v Praze, VUT v Brnì,
STU v Bratislavì, TU v Ko�i-
cích, �U v �ilinì a domácí V�B-
TU Ostrava.

Leto�ní konference byla téma-
ticky zamìøena na metodiku posudku spo-
lehlivosti, aplikace pravdìpodobnostních
pøístupù a na poruchy a havárie.

V úvodu konference prof. Marek pøedstavil
druhé vydání publikace Probabilistic Assess-

ment of Structures using Monte Carlo Simu-
lation, vydané Akademií vìd ÈR ve spoluprá-
ci s Fakultou stavební V�B-TU Ostrava.
Z referátù zamìøených na rozvoj a aplikaci
pravdìpodobnostních pøístupù k posudkùm

spolehlivosti je tøeba zmínit pøíspìv-
ky docenta Králika z Bratislavy a
profesora �ejnohy z ÈVUT, kteøí se
shodnì vìnovali tématu odhadu
pravdìpodobnosti poruchy obálky
jaderného reaktoru. Na konferenci
nechybìly ani pøíspìvky dokumen-
tující rozvoj metody SBRA (Simu-
lation-Based Reliability Assess-
ment).

Havárie a poruchy byly zaøaze-
ny do odpoledního bloku. Velmi
zajímavé byly zejména pøíspìvky
Ing. Há�i z firmy Excon (Rozbor
pøíèin havárie støechy kotelny
Elektrárny Opatovice) a Ing. Ku-
beèky na téma poruchy zdìného

objektu v Ostravì.
Vìøíme, �e jednotliví úèastníci odcházeli

obohaceni o novinky z oboru teorie spoleh-
livosti a o zku�enosti získané analýzou po-
ruch stavebních objektù a �e pøí�tí rok rádi
pøijedou znovu.

Ing. Lenka Lausová

Katedra dopravního stavitelství se představuje
robních firem a vyu�ívá i odborníkù z praxe
pro pøedná�ky v nìkterých pøedmìtech.

Co dodat dál?
Nejen prací �iv je èlovìk. Pøíslu�níci ka-

tedry �ijí také bohatý spoleèenský �ivot. Kdo
je tìlem i du�í hudebního tìlesa FAST?  Kdo

gogicko � výzkumné èinnosti. Velmi rychle
si získala také renomé mezi prùmyslovými
podniky a institucemi svými projekty, po-
sudky a studiemi. Pracovníci katedry, kteøí
pøi�li ze Stavební fakulty �U v �ilinì, nebo
se tam habilitovali, z prùmyslu a projekce a
také z Fakulty stavební VUT v Brnì, získali
respekt u partnerských kateder ostatních sta-
vebních fakult ÈR a SR. Byli prvními, kteøí
opìt po letech (r. 2001) obnovili odborná
setkání partnerských  kateder a zalo�ili tak
novou významnou tradici. Za dobu své exis-
tence vychovali øadu absolventù, kteøí beze
zbytku na�li uplatnìní v praxi a o na�e ab-

doktorandy, chybí nám posluchaèi s dobrou
znalostí angliètiny èi nìmèiny. Zvlá�tì po-
slední jazyk je v na�em prostoru dùle�itý a
na�i nìmeètí partneøi nám nabízejí øadu
mo�ností. Snad do budoucna bude mo�né i
studium na postupnì dvou univerzitách (sta-
vebních fakultách) jako roèní, event. del�í,
k získání diplomù obou univerzit.

Katedra organizuje odborné exkurze a
pomáhá i v zaji��ování odborných praxí
svých posluchaèù, organizuje SVOÈ, kde
na�i studenti pøivá�ejí z mezinárodního kola
ka�doroènì medailová ocenìní. Katedra or-
ganizuje také prezentace projekèních i vý-

øídí úspì�nì mediální komisi? Kdo pomáhá
organizovat  �SKOKY�? Kdo øídí �Klub pøá-
tel a absolventù fakulty� na vysoké odborné
a spoleèenské úrovni? A mù�eme pokraèo-
vat dál. Také na�i absolventi jsou na sportov-
ní vý�i. Po státnicích loòského roku dokázali
v noèním fotbale porazit i jiné fakulty.

Proto i vy mlad�í, posluchaèi 1. a 2. roè-
níku uva�ujte, který obor studia si zvolíte?
Samozøejmì, �e studium dopravních staveb
je nároèné a vy�aduje úsilí ka�dého studen-
ta, ale který obor studia na FAST je jedno-
duchý? Myslíme �e �ádný.

doc. Ing. Jaroslav Broul, CSc.
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Milí studenti,

v minulých dnech a týdnech jistì vìt�ina z vás zaslechla alespoò zmínku
o chystané reformì financování ubytování. Jeliko� se mezi studenty povídá
leccos, zaslechli jsme dokonce i katastrofické scénáøe, dovolte mi, abych
vám kostru této reformy osvìtlil a popsal vám souèasný stav.

Na poèátku musím zdùraznit, �e proti chystané reformì se na�e Studentská
komora Akademického senátu rozhodla vystoupit ji� v prùbìhu loòského
roku. V rámci pracovní komise Ministerstva �kolství, mláde�e a tìlovýchovy
byla navr�ena reforma, která byla pro na�e studenty naprosto nepøijatelná
a v souèasné dobì je systém této reformy pøepracováván. V zásadì v�ak lze
øíct; je velký tlak, aby reforma vstoupila v platnost ji� od 1. 1. 2005, toto
datum v�ak není jisté a pro na�e studenty se v pøí�tím akademickém roce
pravdìpodobnì nic nezmìní a systém bude fungovat jako v roce leto�ním.
Kdyby byla reforma pøijata, do�lo by v ka�dém pøípadì ke zdra�ení
kolejného oproti souèasnému stavu asi o 110 %. Toto navý�ení by v�ak bylo
z èásti kompenzováno státním pøíspìvkem, který by byl pøímo studentovi
zpìtnì vyplácen formou stipendia. Vlastní kritéria pro výplatu tohoto
stipendia je�tì nejsou známa, hlavními kritérii bude pravdìpodobnì opìt
bydli�tì, novì budou znevýhodòováni studenti studující nad rámec øádného
studia. Jistì velký problém, týkající se výplaty jiných sociálních dávek
studentùm ze sociálnì slabých rodin, se nyní øe�í v parlamentu. Trváme na
tom, aby byl zdárnì vyøe�en je�tì pøed pøijetím této reformy.

Dovolte mi, abych zdùraznil, �e se budeme sna�it ve�kerými mo�nými
prostøedky zmírnit dopady této reformy na studenty na�í vysoké �koly.
Není v�ak v �ádném pøípadì dùvod k nìjakým výraznìj�ím obavám.
V pøípadì, �e se vývoj reformy jakkoliv razantnì zmìní, budeme vás vèas
informovat. Prosím, dr�te nám palce.

Ing. Petr Mikel
Pøedseda Studentské komory AS

Èlen Rady vysokých �kol

Bojíte se meningokoků?
Nechte se očkovat!

INZERCE

� meningokok je bakterie, která mù�e zpù-
sobit �ivot ohro�ující onemocnìní

� zhruba deset procent lidí jsou nosièi
bakterie, ale nijak jim neubli�uje

� nákaza hrozí zejména dospívajícím a
mladým lidem

� nejvíce jsou ohro�eni lidé, kteøí za se-
bou mají velkou námahu, stres nebo po-
byt mezi mno�stvím lidí v zakouøené
místnosti (fyzicky nároèná brigáda,
mnohahodinový tanec na diskotéce, tá-
bory, ly�aøské zájezdy)

� inkubaèní doba je jeden a� sedm dní,
typický je prudký nástup nemoci, kdy
èlovìk, který se tì�il dobrému zdraví,
je na tom náhle hodnì �patnì

� roènì v Èeské republice onemocní zhru-
ba sto lidí, deset a� dvacet procent z nich
nákaze podlehne

� oèkovat lze proti meningokokùm typu
A a C, v Èeské republice se vyskytuje
hlavnì typ C, který zpùsobuje nejzáva�-
nìj�í formy onemocnìní, dále typ B,
proti kterému není oèkování, typ A se
vyskytuje v Africe a Asii

� novì vyvinutá konjugovaná vakcína
proti typu C má dlouholetý úèinek, není
nutné pøeoèkování, je doporuèována
pøedními odborníky

� oèkování provádí na �ádost lékaø

� lidé si oèkování platí sami, nìkteré po-
ji��ovny pøispívají � Hutnická ZP, Èes-
ká národní ZP, Oborová ZP, Poji��ovna
Ministerstva vnitra a Vojenská ZP

� pøedná�ka na téma �Invazivní menin-
gokoková onemocnìní a Klí��ová en-
cefalitida� se uskuteèní dne 24. kvìt-
na v sále K 309 od 12.30 do 14.00 hod.,
úèast pøislíbil primáø Infekèní klini-
ky z Fakultní nemocnice s poliklinikou
v Ostravì-Porubì MUDr. Ludìk Ro�-
novský, CSc.

Baxter Czech spol. s r.o.
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Nìkolik názorù studentù jsme otiskli ji�
v minulém èísle, nyní pøiná�íme jejich dal�í
postøehy v grafickém provedení. Takøka
80% dotázaných odpovìdìlo, �e pova�uje
SYMBIÓZU za nejefektivnìj�í zpùsob
kontaktu mezi zamìstnavateli a studenty.

SYMBIÓZA 2004 POHLEDEM ÚČASTNÍKŮ
Ještě jednou se vracíme k letošní SYMBIÓZE a přinášíme vám podrob-
nější hodnocení účastníků.

Neju�iteènìj�í kombinaci nabízených slu-
�eb pak pro studenty pøedstavuje mo�nost
setkat se s firmou na stánku, resp. na po-
hovorech a zároveò si domù odnesou spe-
ciální èíslo Akademika s nabídkou a kon-
takty zamìstnavatelù.

Jako své nejpravdìpodobnìj�ího zamìst-
navatele uvádìli studenti po akci nejèastìji
následující firmy:

Proto�e akce je dvoudenní a první den se
firmy setkávají se zástupci univerzity, ptali
jsme se také na jejich názory. Nejdùle�itìj-
�ím výsledkem je zji�tìní, �e v�echna pra-
covi�tì V�B-TUO, která nám zaslala vy-
plnìný dotazník a jejich� zástupci se
s firmami se�li, mají zájem v tìchto setká-
ních pokraèovat i do budoucna. Za v�ech-
ny zde pøiná�íme tyto názory:

doc. Ing. Alois Materna, CSc., MBA
(FAST): �Akci doporuèuji pravidelnì opa-
kovat.�

prof. Ing. Antonín Víteèek, CSc. (FS):
�Úroveò setkání je dobrá � doporuèujeme
v této tradici pokraèovat.�

doc. Ing. Vlastimil Hudeèek, CSc.
(HGF): �Akci Symbióza vítáme, ..., od fi-
rem vy�adujeme podrobnìj�í zpracování
návrhu na vzájemnou spolupráci.�

Z dotazníkù firem vybíráme hodnocení
informaèního semináøe, na kterém se pre-
zentují jednotlivé fakulty:

(stupnice v následujících grafech byla od
1 do 10, kde 10 bodù znamenalo maximum)

Poø. FIRMA

1. KOMERÈNÍ BANKA
2. KRAFT FOODS
3. PROCTER&GAMBLE
4. HONEYWELL
5. SIEMENS
6. �KODA AUTO
7. KPMG
8. PHILIP MORRIS
9. ERNST&YOUNG

10. UNILEVER
11. DELOITTE&TOUCHE
12. LIDL
13. SKANSKA
14. �DB
15. TCHAS
16. TØINECKÉ �ELEZÁRNY
17. CELESTICA
18. OSRAM
19. PSP ENGINEERING
20. VOKD

Poø. prezentace na stánku

1. PHILIP MORRIS
2. DELOITTE&TOUCHE
3. KOMERÈNÍ BANKA
4. KPMG
5. PROCTER&GAMBLE
6. UNILEVER

10 min. prezentace

1. KOMERÈNÍ BANKA
2. HONEYWELL
3. ERNST&YOUNG
4. KRAFT FOODS
5. ROBERT BOSCH
6. TPCA

osobní pohovory

1. KPMG
2. KOMERÈNÍ BANKA
3. KRAFT FOODS
4. PROCTER&GAMBLE
5. ERNST&YOUNG
6. ÈESKÉ DANÌ

Akademik

1. PHILIP MORRIS
2. PROCTER&GAMBLE
3. KPMG
4. GTS INTERNATIONAL
5. KRAFT FOODS
6. UNILEVER

Kdo studenty nejvíce zaujal v rámci jed-
notlivých forem prezentací, najdete v dal�í
tabulce:

Zamìstnavatelé se také vyjadøovali veskr-
ze kladnì k projevenému zájmu studentù a
velmi pozitivnì k celkovému mno�ství ná-
v�tìvníkù.

Tradiènì vynikající hodnocení obdr�eli
organizátoøi akce, a to i pøes nepøízeò po-
èasí, které ztì�ovalo dopravu pøi pøejezdu
na setkání se zástupci univerzity nebo pøi
parkování druhý den ráno.

A proto�e pouze 1 firma nepøedpokládá
úèast v pøí�tím roce, mù�eme se tì�it, �e
i v roce 2005 si najdou cestu na V�B-TUO
presti�ní zamìstnavatelé, kteøí zde nalez-
nou kvalitní budoucí zamìstnance a part-
nery pro spolupráci.

Za organizátory
Ing. Roman Kozel, Ph.D.

Prezident INFOCENTRA V�B-TUO

SYMBIÓZA 2004 V ÈÍSLECH:

Prezentovalo se 70 spoleèností, z toho:
- 49 na stánku,
- 15 na individuálních prezentacích,
- 12 na osobních pohovorech,
- 56 ve speciálním èísle Akademika.
Probìhlo více ne� 60 setkání se zástupci
kateder.
Bylo zorganizováno více ne� 300 osob-
ních pohovorù.
Pøi�lo okolo 4.000 náv�tìvníkù.
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Poslední březnová sobota byla ve znamení aerobiku, kdy se ve Víceúče-
lové sportovní hale ve sportovním areálu VŠB-TU Ostrava uskutečnil již
IV. Ostravský aerobik maratón.

IV. Ostravský aerobik maratón

V pìti hodinových blocích dostalo na 170
úèastníkù øádnì zabrat! Vìnovali se jim pro-
fesionální lektoøi Lenka Velínská, Jana Èes-
líková, Tereza Sattková, Hanka Mihulová a
Luká� Kolek. Na v�echny cvièence èekaly
v tombole skvìlé ceny, na patnáct nejlep-
�ích pak strhující hodinové finále. V nìm si
nejlépe vedla Eva Foltýnová z Bohumína,
na druhém místì skonèila Lucie Táclová z
východních Èech a tøetí se umístila Eva �ob-

rová z Olomouce. V�em finalistùm bylo
odmìnou nejen umístìní, ale i hodnotné
ceny. Ostravský aerobik maratón ji� tradiè-
nì organizuje silný tým sekce aerobiku na
Katedøe TVS. Maratón je jednou z nejvidi-
telnìj�ích akcí z celé øady víkendových se-
mináøù, workshopù, pravidelého cvièení pro
veøejnost, �kolení pro profesionály.

O programu sekce aerobiku je mo�no zís-
kat nejaktuálnìj�í informace na interneto-
vé adrese http://www.aerobikvsb.wz.cz/.

Dana Bajgarová
KTVS V�B-TUO

Studenti V�B-TUO se ve dnech 24.�25. 4. 2004 zúèastnili
v polském Chorzowu mezinárodního turnaje ve futsale. Dru�stvo,
pod vedením trenéra Mgr. Václava Svobody, se umístilo na výbor-
ném druhém místì z 8 startujících univerzit. Student Vladimír Mud-
rák (FBI) byl zároveò vyhlá�en nejlep�ím hráèem turnaje. Toto futsa-
lové dru�stvo v mìsíci dubnu úspì�nì zakonèilo mistrovskou soutì�
2003/2004. Ve II. lize � východ se umístilo na 4. místì. Je to jediné
akademické dru�stvo v ÈR, které hraje futsal na tak vysoké úrovni.

Mgr. Václav Svoboda
KTVS V�B-TUO

Futsal – reprezentace VŠB-TU Ostrava

Stojící zleva: trenér Mgr. Svoboda, Frydrych, Ilèík, Fasan, Mudrák, Bajgar, Gergela,
Machálek, Øehulka. V podøepu zleva: Køí�, Lalák, Bártek, Polách, Poláèek, Mazoch

INZERCE
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(Osobní výpověï)
Pokud se nìkdo domnívá, �e je snadné for-

obrysy a zaèala vlastnì pøijetím mého pøíspìv-
ku na téma �Výuka sociologie práva na V�B�
TUO� do programu jednání mezinárodního
odborného semináøe k problémùm sociologie
práva, který se konal v Bratislavì, v listopa-
du 2003. Dal�í odborné setkání se pøipravuje
na øíjen leto�ního roku.

Proto�e je mi to nejbli��í, dovolím si prezen-
tovat pár momentù k aktuálnosti a významu
výuky sociologie práva. Taky proto, �e právo
vnímám jako spoleèenský fenomén. Zájem
o studium sociologie práva ze strany na�ich
studentù konkrétnì dokumentuje i výbìr témat
tohoto oboru sociologie pro diplomové práce.
Nároènost témat je umocnìna realizací socio-
logických �etøení, která slou�í souèasnì jako
východisko pro zpracování tématu diplomové
práce a pro ilustraci èi empirické dolo�ení ra-
cionální podstaty diplomové práce studenta a
tím mo�nost i praktického vyu�ití diplomové
práce. Jako pøíklad uvádím nìkterá ze zvole-
ných témat: �Priorita práva jako sociálního fe-
noménu v právním státì�, �Organizace jako
subjekt a objekt práva ve spoleèenském pro-
støedí�, �Fungování obecního úøadu v kontextu
právních norem a odùvodnìných potøeb obèa-
nù�, �Regulativní úloha práva pøi øe�ení soci-
álních konfliktù�, �Potøeby obyvatel obce Os-
travice a její strategický plán rozvoje�.

Významným praktickým pøínosem je i zá-
jem studentù o realizaci sociologického �et-
øení v terénu, které je cíleno v intencích so-
ciologie práva a pøedstavuje praktickou èást
výuky. Pro ilustraci uvádím realizaci socio-
logického �etøení, které mìlo charakter an-
ketárního �etøení a smìøovalo k poznání
úrovnì právního vìdomí obyvatel ostrav-
ské lokality. Studenti sociologie práva (2.
roèník HGF � obor Komerèní in�enýrství)
byli metodicky vedeni k vlastní aktivní úèasti
na pøedmìtné sondì a to od její pøípravy (sta-
novení hypotéz, výbìrového souboru, výbìr
techniky), pøes vlastní �etøení v terénu a� po
vyhodnocení zji�tìných dat a interpretaci.
Oslovili v ulicích Ostravy celkem 500 re-
spondentù a vhodným osobním jednáním
dosáhli témìø 100% návratnosti anketních
lístkù. I samotné grafické zpracování (po-
dotýkám, �e skuteènì zdaøilé) bylo v re�ii
studentù samotných. Bylo to první rozsáh-
lej�í sociologické �etøení v rámci pøedmìtné
výuky a já jsem mohla konstatovat, �e �pre-
miéra se vydaøila, studenti se sna�í ��.

V tìchto dnech realizujeme s dal�ími studenty
HGF (2.roè. � komerèní in�enýøi) tématické
sociologické �etøení �Postoje obyvatel ostrav-
ského regionu k trestnímu právu ÈR�. Rea-
gujeme tak na dnes intenzivnì diskutované
problémy na�í spoleènosti. Hlavní výstupy spo-
èívají v prohloubení sociálních dovedností stu-
dentù, jejich orientaci ve spoleèenském teré-
nu, obohacení teorie empirií a pøípravì pro
mo�nost publikování výsledkù této sondy jako
efekt spoleèné práce pedagoga a studentù.

Domnívám se, �e úroveò sociálních doved-

ností na�ich studentù je rozhodující mìrou
ovlivnìna právì spoleèenskovìdními obory,
které ve své vìt�inì nepostrádají silný exakt-
ní náboj, který je vlastnì spojnicí s vìdami
pøírodními a technickými. To platí bezezbyt-
ku i pro sociologii práva. Vede mì to k závìru,
�e dnes ji� ani pro technické univerzity ne-
mù�e platit ona døíve typická klasifikace pøed-
mìtù na tzv. profilující (významné èi dùle�i-
té) a ostatní (ménì dùle�ité èi okrajové).

Moderní pojetí technického vzdìlávání vytváøí
pro na�i katedru potøebné výchozí prostøedí pro
odbornou aktivitu jejich èlenù pøi vìdecké ori-
entaci, její� úroveò je základem kvalitní výuky.
Cesta je otevøena. Alespoò na na�í vysoké �kole
tomu tak je! Právì v tomto okam�iku nastupuje
individuální odpovìdnost ka�dého z nás do jaké
míry doká�eme tuto cestu racionálnì vyu�ít..

Moje osobní zku�enost z výuky na této �kole
(a urèitì nikoli jen moje) potvrzuje i narùstající
zájem studentù o spoleèensko-vìdní obory, a to
je v souèasném procesu zavádìní strukturova-
ného studia pozitivní. I sociologie práva na�la
své místo a logicky doplòuje výuku práva (pro
praxi absolventù na�í �koly urèitì potøebnou),
která je realizována prostøednictvím pøedmìtù
prezentujících nosné obory právní vìdy. Za
smysluplné pova�uji zdùraznìní potøeby vìcné
návaznosti výukových pøedmìtù na�í katedry
v programu studia na na�í �kole. Není to jedno-
duchý zámìr, proto�e jeho naplnìní odvisí od
dal�ích podmiòujících faktorù. Zvlá�tì od pro-
storových a èasových mo�ností, kterými lze dis-
ponovat. Je v�ak tøeba konstatovat, �e ji� nyní
se orientuje snaha jednotlivých fakult uva�ova-
ným smìrem a tato snaha pøiná�í pøíznivé vý-
sledky. Jsem pøesvìdèena, �e se v budoucím ob-
dobí bude daøit nastoupený trend prohlubovat a
uva�ovaný zámìr bude naplnìn. Uvedu pøíklad
pro vstup do tohoto problému. Pro v�echny dal-
�í nabízené pøedmìty na�í katedrou pova�uji
osobnì za základ (predikát) filozofii. Výuka so-
ciologie by mìla navazovat a� po absolvování
filozofie, historie a psychologie. Obory sociolo-
gie a� po absolvování obecné sociologické teo-
rie. Domnívám se, �e kvalita vzdìlanosti stu-
dentù-absolventù je závislá i na obsahové pro-
vázanosti a návaznosti pøedmìtù ve studijním
programu. Logické opodstatnìní tohoto zámì-
ru je evidentní.

Titulu mého zamy�lení �Sna�me se pro bu-
doucnost �� odpovídá zamìøení na�í kated-
ry permanentnì obohacovat výuku novými
pøedmìty i dal�í zámìr - (ten pomalu dostá-
vá konkrétní obrysy) � prohloubit výukový
program vìdním oborem, který napomáhá,
na základì analýzy minulého a souèasného,
odkrývat mo�né jevy èi stránky budoucnos-
ti. Tímto oborem je futurologie. Nikoli �vì�-
tìní z køi��álové koule�, nýbr� racionální me-
todologické odkrývání mo�ných vývojových
tendencí na na�í planetì Zemi.

JUDr. Vìra Øeháková
Katedra spoleèenských vìd V�B�TUO

Snažme se pro budoucnost... (1.)

málními znaky jazyka zachytit a preciznì
vyjádøit ve�keré momenty, stránky èi impul-
sy svých pocitù jako odrazu vnímání a hod-
nocení jevù vnìj�ího svìta, rozhodnì se mýlí.
Je to nesmírnì obtí�ný a dlouhodobý proces
my�lení, souvislostního uva�ování. Absor-
buje úsilí o kultivované výstupy, které by
mìly provázet na�e ka�dodenní chování a
jednání a to s velkou odpovìdností na aka-
demické pùdì, v oblasti aktivní úèasti ve
výukovém procesu. To bezesporu platí pro
nás pedagogy stejnì jako pro na�e studenty.

Po nucené pøestávce témìø 23 let (v souvis-
losti s vývojem politických pomìrù ve spo-
leènosti) jsem se vrátila na na�i vysokou �ko-
lu a od roku 1993 pùsobím na Katedøe spo-
leèenských vìd. Je to pro mne veliký dar svo-
body, který mne zavazuje, a který si trvale
uvìdomuji jako motivaci ke zkvalitòování
mého pedagogického sna�ení i mé vìdecké
orientace od sociologie k jednomu z jejích
oborù, tj. k sociologii práva a dále k futurolo-
gii. Orientace pro budoucnost je pro mne tím
rozhodujícím. Slzet nad �rozlitým mlíkem�,
èi �pøe�lapovat na místì� je mi opravdu cizí.

Mám ohromné �tìstí (na rozdíl od øady mých
bývalých kolegù �stejné krevní skupiny�), �e
mohu pùsobit v otevøené spoleènosti, ve spo-
leènosti, která nabízí u�ití nových technolo-
gií zvlá�tì pro úèinné dorozumívání (sociální
interakci), �e mohu svobodnì v procesu vzdì-
lávání na�ich studentù sdìlovat své názory a
postoje k �ivotu, tyto konzultovat s mladou
generací. Na partnerské úrovni vnímat posto-
je studentù a hledat spolu s nimi konstruktiv-
ní východiska. Pøiznávám, �e generaèní pro-
blémy neakcentuji. Spí�e hledám platformu
pro spolupráci v�ech generací.

Mám ohromné �tìstí, �e spoleèenská atmo-
sféra na na�í �kole i katedøe vytváøí dosta-
teènì svobodný prostor pro hledání nových
autorských metodologických pøístupù
v pedagogické èinnosti i ve vìdecké práci.
To dokládá i dlouhodobá spolupráce kated-
ry s Obèanskou futurologickou spoleèností.

Pova�uji za tvoøivé, �e na�e katedra perma-
nentnì prohlubuje vìcnou nabídku nových
oborù v návaznosti na potøebu spoleèenské
praxe, pro posílení sociálních dovedností na-
�ich absolventù. Tyto obory vyvolávají zájem
studentù i kompetentních akademických or-
gánù jednotlivých fakult a vrcholového ma-
nagementu na�í V�B�TUO. A to je dobøe.
Koresponduje to s procesem restruktura-
lizace studia. A v tomto procesu má Kated-
ra spoleèenských vìd nezastupitelné místo.

K pøedmìtùm, kterými katedra obohatila
v posledních letech svojí nabídku, patøí,s mým
autorským pøispìním, sociologie práva. Tato
skuteènost vyvolala i odezvu na Katedøe so-
ciologie Univerzity Palackého v Bratislavì.
V souèasném období zaznamenáváme vá�ný
zájem o spolupráci, která nabývá konkrétní
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Soutěž o ceny

-jaz-

Kino Prùvan promítá v sále KTVS.
(budova Katedry tìlesné výchovy a sportu
v areálu kolejí).

Rekapitulace otázek a odpovìdí z minu-
lého èísla:
1. Webová adresa s nabídkou kariéry

ve spoleènosti Philip Morris je
www.pmicareers.com.

2. Ústøedním symbolem erbu prezentova-
né Fakulty elektrotechniky a informa-
tiky je èervený blesk.

3. Leto�ní Majáles probìhl na tradièním
místì 5. kvìtna!

A kdo vyhrál?
1. cena: od spoleènosti Philip Morris

Ladislav Rod
2. cena: lístky do multikina Cinestar

Petra Vystrèilová
3. cena: spoleènosti GTS international

Michal Pta�ek
4. cena: lístky do kina Prùvan

Agata Hlisnikovská

Výhry si vyzvednìte do 1. 6. 2004, jinak
propadnou, co� by byla jistì �koda.

Pokud i vy chcete mít �anci pøí�tì vyhrát,
odpovìzte na na�e dne�ní soutì�ní otázky:
1. Jakých významných ocenìní dosáhla

v oboru firma TCHAS v roce 2003?
2. Ve kterém roce byla ustavena fakulta,

která se pøedstavuje v tomto èísle?
3. Kolik kusù èítá nová expozice vzorkù

v Geologickém pavilonu a kdo jí vìno-
val sbírkovému fondu V�B�TUO?

Své správné odpovìdi po�lete e-mailem,
noste na INFOCENTRUM V�B-TUO,
resp. do obchodù SUS nebo je vhazujte do
schránek, které jsou umístìny na kolejích
s oznaèením:

AKADEMIK
INFOCENTRUM

nejpozdìji v�ak do 5. 9. 2004. Jména vý-
hercù se dozvíte v pøí�tím èísle.

Kdo vìnuje ceny do soutì�e tentokrát?

PREMIÉRY
18. 5. Troja
20. 5. Post Coitum

Starsky & Hutch
Š�astnou cestu

27. 5. Den poté
3. 6. Motýl

Mambo Italiano
10. 6. Harry Potter a vězeň

z Azbakanu
Správce statku
Mettalica: Some kind
of Monster
Party Monster

 17. 6. Kat
Úsvit mrtvých

24. 6. Pánská jízda
Purpurové řeky 2

18. 5. Troja
V�echno zaèalo asi tehdy, kdy� mìl syn trój-

ského krále Priama, Paris (Orlando Bloom),
rozhodnout, která ze tøí mocných bohyní
(Athéna, Afrodita, Héra) je nejkrásnìj�í. Bo-
hynì krásy Afrodita mu za výhru pøislíbila
nejlákavìj�í odmìnu - nejkrásnìj�í pozem-
skou �enu, kterou byla Helena man�elka
Menelaa krále Sparty. Paris pøi únosu ukrad-
nul i královskou pokladnici a váleèný kon-
flikt trvající dlouhých 10 let byl na svìtì. Do
èela trójského vojska se postavil Parisùv bratr
Hektor (Eric Bana) a jako vùdce øecké strany
udatného Achillese uvidíte Brada Pitta. Na
øecké stranì stojí i král a hrdina Odysseus
(Sean Bean), právì on navrhnul postavit troj-
ského konì a touto lstí se dostanou Øekové
za hradby jinak nedobitné Tróji�

27.5. Den poté
Výzkumy klimatologa Jacka Halla (Dennis

Quaid), naznaèují, �e by globální oteplování
mohlo spustit prudkou a katastrofální zmìnu
zemského klimatu. V�echno zaèalo, kdy� se
Hall stal svìdkem odlomení ledové kry o ve-
likosti Rhode Islandu z antarktického ledo-
vého pole. Na celé zemìkouli následovaly
prudké zmìny poèasí: v Tokiu padaly krou-
py o velikosti grapefruitu, rekordy lámající
hurikán øádil na Havaji, v Dillí napadl sníh a
pøes Los Angeles se pøehnala nièivá série tor-
nád. Profesor Rapsona (Ian Holm) potvrdil
Jackovy nejhor�í obavy: tyto prudké zmìny
poèasí jsou pøíznakem velké globální zmìny.
Mno�ství vody z tajících polárních ledovcù
naru�ilo moøské proudy stabilizující ná� kli-
matický systém. Globální oteplování posu-
nulo planetu na pokraj nové doby ledové,
která nastane bìhem jedné globální superbou-
øe... Zatímco Jack varuje Bílý dùm pøed blí-
�ící se klimatickou zmìnou, jeho sedmnácti-
letý syn Sam (Jake Gyllenhaal) uvízl v New
Yorku. Obyvatelstvo je evakuováno na jih,
av�ak Jack míøí na sever zachránit Sama. Ale
ani Jack není pøipraven na to, co se stane -
jemu, jeho synovi a jeho planetì.

V úterý až čtvrtek pro držitelé karet
ISIC a Alive vstupné jen 99,– Kč

25. 5. Kill Bill 2
Pøe�ila svou smrt ve svatební den i ètyøi

roky kómatu. �Nevìsta� se vydává zavr�it

krvavou pomstu. Velké finále dlouho oèe-
kávaného filmu Quentina Tarantina.

1. 6. Mistři
Film o iluzích, o lidech, kteøí po nìèem

tou�í, milují se a podvádìjí a obèas uvìøí
nesmyslùm. Hospodský Karel vìøí, �e má
hospodu a milující �enu Zdenu. Ta vìøí, �e
ji miluje autobusák Milan, který se u� vidí
na lince k moøi. Josef vìøí, �e má kamará-
dy a není Cikán. Spolu s Karlem vìøí míst-
nímu alkoholikovi Bohou�ovi, �e svými
vizemi spasí jejich finanèní situaci. Zatím-
co �ivotem zklamaný Jarda u� nevìøí vù-
bec nièemu.

Zájemci o práci v kině kontaktujte:
kino@pruvan.cz



Milí studenti,

v půlce dubna jsem byl požádán, abych se s Vámi podělil

o své pracovní zkušenosti, nebo� jsem studoval VŠB–TUO

Ekonomickou fakultu a pocházím ze stejného regionu. Možná mě

někteří z Vás znají, proto nebudu hodnotit své studijní výsledky,

nýbrž jen svoji pracovní kariéru. Než tak učiním, dovolte mi, abych

Vám řekl něco o sobě.

Studoval jsem obchodní akademii, také v Ostravě,

a každé léto jsem hledal nějaký „rozumný“ způsob výdělku.

Moje touha mě přivedla ke společnosti Mc Donald’s, kde jsem

se naučil, co je to dril, přesnost a interní vzdělávání.

Pak už přišla vysoká škola, která mi rozšířila obzory

i o zámořskou zkušenost v letním kempu. Mytí nádobí, sekání

trávy, malování ale též vytoužené cestování a poznávání

spojené se zdokonalováním v anglickém jazyce, to vše, aniž

bych to tušil, bylo základem mého úspěchu při výběrovém řízení

do společnosti Procter & Gamble.

Ačkoli pocházím z malé vesnice u hranic s Polskem a byl jsem teprve studentem čtvrtého ročníku, začal jsem pracovat na

částečný pracovní úvazek na jižní Moravě. Pronajal jsem si malý byt v Brně, který doposud obývám, s velkými očekáváními a touhou

stát se v průběhu příštího roku ředitelem zeměkoule.

První pracovní den začal v osm hodin ráno v pizzerii brněnského obchodního domu Tesco. Potkal jsem se zde s mým novým

šéfem a člověkem, po kterém jsem měl přebrat zákazníky. Celý den utekl jako voda, všechno pro mne bylo nové, neznámé. Naštěstí se

večer stmívá, jinak bychom pracovali až do rána. Kdybych Vám měl ve stručnosti popsat, co jsem vlastně po nástupu do zaměstnání

dělal, nestačilo by mi toto číslo časopisu. Nicméně, byl jsem zodpovědný za mezinárodní řetězce na jižní Moravě, respektive za správné

provádění toho, co bylo dohodnuto na pražské centrále mými zkušenějšími spolupracovníky. Protože jsem dostal auto, počítač, telefon,

fax, fotoaparát a vstupní trénink mého šéfa, mohl jsem již od samotného začátku pracovat relativně samostatně a hlavně kreativně.

Nepřipadal jsem si jako běžný obchodní zástupce, kterých jsem na obchodech potkával mraky, ale jako opravdový manažer. I těch 10 %

volnosti a kreativity mě zásadně odlišovalo a umožnilo mi navázat hlubší vztahy s vedoucími na prodejnách. Navíc jsem se mohl dále

zlepšovat díky detailně propracovanému systému interního vzdělávání, a to nejen na sucho, ale i ve skutečných situacích se skutečnými

zákazníky.

Utekl rok a půl tvrdé dennodenní práce, která začala přinášet ovoce. Poté, co jsem ukončil studium na naší univerzitě a

předal své zákazníky nováčkovi u firmy, jsem se začal věnovat tréninku a rozvoji týmu obchodních zástupců naší spřátelené firmy.

Navíc jsem byl odpovědný za prodej na tradičním trhu (firmy s českými majiteli např. drogerie na náměstích, jednoty atp.). Procento

volnosti a kreativity již dosáhlo 30 %.

Pak už to jelo jako na běžícím páse. Zodpovědnost za jednoty a sí� drogérií Teta v celé republice, následně celý tradiční

trh. Loni v dubnu jsem navrhl změnu organizační struktury a stal se vedoucím týmu lidí, kteří mají na starosti rozvoj svých zákazníků

ve svěřených oblastech. Jsem zodpovědný buï přímo či nepřímo za tým 50 lidí a věřte, je to hodně zajímavá práce.

Ačkoli je práce ve společnosti Procter & Gamble náročná, mohu ji vřele doporučit těm, pro které hranice regionu severní Moravy

neznamenají hranice lidského bytí.

Přeji Vám hezký den a úspěšné ukončení letního semestru.

Roman Vilkus

Unit Manager P&G Česká republika




